
e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiwww.aikyn.kz

АЗАМАТТАРДЫҢ 
ҚАУІПСІЗДІГІ МАҢЫЗДЫ

Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т

AI  YNQБЕЙСЕНБІ
№76 (4324) 
13.07.2023

Мемлекет басшысына ми нистр лікте алдағы уа қытта жү-
зе ге асырылатын трансформация жә не қоғамда қауіпсіздік 
мә де ние тін қалыптастыру жұмыс та ры туралы мәлімет берілді.

Министрдің айтуынша, т# тен ше жағдайлардың саны мен 
ау қымы ұлғайған жағдайда аза мат тық қор ғаудың мемлекеттік 
жүйе сін т#тенше жағдай дың сал   дарын жоюдан бұрын оның 
алдын алуға бағ дарлау к#зделіп  отыр.

Сонымен қатар Президентке құтқару б#лім ше   лерінің 
мате риал дық-техникалық базасын жа рақ тандыру және цифр-
лан дыру ісін нығайту, сон дай-ақ құт қарушылар мен #рт 

с#ндіру ші лердің кадрлық әлеуетін арт тыру, оларды әлеуметтік 
қорғау ша раларын күшейту ж#нінде ақпарат берілді.

Сырым Шәріпханов халық ты алдын ала қор ғауға қажет ті 
жағдай жасау мақсатын да қолда ныс тағы нормативтік-құ-
қықтық актілерге #згерістер мен толық тырулар енгізуге ай-
рық  ша мән бері ліп отырғанын айтты.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев ми нистрлікке 
т#тенше жағдайлардың санын азайту, сондай-ақ азаматтардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуге бағытталған шаралар кешенін 
жүзеге асыру ж#нінде тапсырма берді.

Мемлекет басшысы Т�тенше жа�дайлар министрі Сырым Шәріпхановты �абыл дады. Президентке Т�тенше 
жа�дайлар министрлігіні# ат�арып жат�ан ж$мыстары мен жоспары ж�нінде баяндалды.
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Президент Қасым-Жомарт Тоқаев қазақ футболының аңызына 
айналған даңқты cпорт ардагері Сейілда Байшақовтың дүниеден #туіне 
бай ланысты оның отбасы мен жақын туыстарына к#ңіл айту жедел-
хатын жолдады.

«Сейілда Икрамұлы «Қайрат» футбол командасының сапында к#п 
жыл дар бойы #нер к#рсетіп, жасындай жарқыраған еді. Білікті бапкер 
ре тінде жастарды жеңіске жетудің қыр-сырына үйретіп, елімізде осы 
спорт түрінің дамуына зор үлес қосты. 3мірде адал еңбек етіп, #шпес 
із қалдырған Сейілда Икрамұлының есімі мен бейнесі мәңгі ұмы тыл-
майды. Марқұмның иманы саламат, жаны жәннатта болсын» деп 
жа  зылған жеделхатта.

КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН ЖОЛДАДЫ

ЖҮК ТАСУШЫЛАР 
НЕГЕ ЖАБЫРҚАДЫ?

К�лікке жауапты мемлекеттік орган мен отанды� ж(к та-
сы  мал дау шылар арасында�ы жанжал �ршіп барады. Дау 
ше  караны ж(кпен кесіп �ту (шін �ажетті р$�саттарды пай да-
лан  ба�ан жа�дайда кері �айтар ма�аны не б(лдіргені (шін �о-
ма� ты айыпп$л салу туралы бастаманы# айналасында �р бу-
де. *$зырлы орган б$л �адам�а бармасына амалы �алма �а нын 
ал �а тартады. Ал кәсіп керлер ,кіметті# б$л шарасы он  сыз да 
ти ты�та�ан �аза�станды� тасы малдаушыларды то  �ырау�а 
$шы ра татынын айтады. Тайталасты# мәнісі неде? 

ҚОҒАМ КҮТКЕН ЗАҢҒА 
ҚОЛ ҚОЙЫЛДЫ

Жанарбек 0ШІМЖАНОВ, 
Мәжіліс депутаты:

«ЖЕЗКИІК, БІЗДІҢ ЖАҚҚА 
ҚАЛАЙ КЕЛДІҢ?»

ЛЕГИОНЕР ЛЕГІ ТОЛАСТАМАЙ ТҰР
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Ежелден киікті киелі са на�ан хал �ымыз осынау т(з жануарын ерекше �астерлеп, т(рлі 
а#ыз-ертегілерге, жыр-дастандар�а ар�ау �ыл�аны жасы рын емес. Кие �он�ан а� б� кендер 
де �аза� дала сына ерекше бауыр бас�ан. Сон ды�тан болар әлем дегі киік терді# 90 пайыздан 
астамы – �аза� дала сында. *а за�стан киіктері әдетте Бетпа�дала, ,стірт және Орал 
популяциясы болып б� лін генімен, елдегі а�б�кенні# 90 пайыздайы Батыс *аза� стан об лы-
сыны# о#т(стік �#і рін мекендейді. Алайда б$л жануар со#�ы (ш жылдан бері Батыс ж$р тыны# 
«бас ауруына» айналып барады. Осы жыл�ы со#�ы дерек бо йынша, киік популяциясы 
2 мил лион�а дейін �скен. Б$л был тырмен салыстыр�анда 45,3 пайыз �а к�п. Осы мәсе лемен 
ай налысатын Батыс *аза�стан облысы �алым да ры ны# �орытындысы бойын ша, Орал �#і-
рін дегі шаруа �ожалы�тарына және киік популяциясын са�тау�а о# тай лы киіктер саны 450-
500 мы# бастан аспауы керек. Б$л дегеніміз – 2023 жылы 2 млн бас�а жететін киік саны 
�алымдар к�рсеткен саннан 4 есе арты� деген с�з.

Кеше Мемлекет басшысы «За#сыз иемденілген 
ак  тив терді мемлекетке �айтару туралы» за#�а �ол 
�ой ды. Нор ма�а сәйкес, �айтару тетіктері ірі сыбайлас 
жем  �ор лы� субъектілеріне және әкімшілік-билік ре-
сурстары бар адам дармен сыбайлас олигополиялы� 
топ тар�а �олда ны лады. Осы�ан орай, Мәжіліс депу-
та ты Жанарбек 0шім жановтан жа#а за# жайлы с$ра-
ды�.

(Жалғасы 4-бетте)

АУДАРЫСПАҚТЫ 
ӘЛЕМ ТАНИДЫ

БЕТ
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ӘЛЕККЕ САЛҒАН 
АЛИМЕНТ

БЕТ

6

Cз �анынан жеріп, ту�ан баласын та�-
дыр ды# тал�ысына салып кете беретін 
ата-аналар к�бейді. Dрпа� алдында�ы ама-
нат ты аттап, ар-$ятты $мыт �алдыр�андар�а 
�а зіргіні# за#ы да �ау�арсыз болып отыр. 

Алматыда Ат (стіндегі к(рес (аударыс-
па�) федерациясыны# бірінші д(ниеж(зілік 
съезі �тті. Бас�осу�а *аза�стан, *ыр�ыз-
стан, Cзбекстан, Мо#�олия, Ресей, *ХР, 
Венг  рия мемлекет теріні# �кілдері �атысты. 

*аза� спортына с$ранып келген және сырттан келіп �осыл�ан легио нерлер легі 
аз емес. 0сіресе, фут бол, хоккей, баскетбол клубтарынан �зге елді# азаматтарын 
жиі бай�ай мыз. Оларды# айлы�тары да мил лион дап саналады. Біра� айды аспан�а 
шы �арып, �аза� спортын нәтижеге жеткізіп ж(ргендері аз. Неге? 

Қазір спортқа легионерлерді тарту еш кімге де 
таңсық емес. Себебі шет мемле кеттерден спорт-
шы лар шақыру – әлемдік спорт саласында қалып-
тас қан құбылыс. Дегенмен біздің елімізде легио-
нерлерге к#рсетілетін «құрмет» тым жоғары. Осы 
мә селені бұған дейін Парламент Мәжілі сінің бұ-
рын ғы депутаты Сәкен Қаныбеков те к#терді. 
Оның пайымынша, жыл сайын спорт және дене 
шы нықтыру саласындағы уәкілетті орган ле гио-

нерлерді қысқарту бойынша саясатты жүргізеді. 
Дегенмен олардың саны қысқартылмайды.

– Барлық спорт түрлерінде бюджеттік шы ғын-
дар ды қайта қараудың уақыты келді. Бұқаралық 
ақ парат құралдарындағы соңғы жарияланымдарға 
сүйене отырып, к#птеген Еуропа елдері, сондай-ақ 
Ре сей мамандар мен легионерлерден бас тартуды 
қол  дады.



LRT: ЕКІ ЖЫЛДА ІСКЕ LRT: ЕКІ ЖЫЛДА ІСКЕ 
ҚОСЫЛА МА?ҚОСЫЛА МА?

Мақсат СЕРӘЛІ, 
экономист:

– Ел астаналарына, мегаполистерге LRT және метро секілді 
ірі жобалар қажет. Ол қарапайым қоғамдық к�лікке бәсекелес, 
альтернатива ретінде к�лік жүктемесін т�мендету мақсатында 
қолданылады. LRT және метро адам тасымалдаудың үздік құралы 
ретінде қарастырылады. Онда қарапайым к�ліктерге қарағанда 
кептеліс жоқ. Сәйкесінше, адамдардың тасымалдау трафигі 
артады. Астанада күнделікті жұмысқа келетіндер саны к�п, оған 
қонақтар мен туристерді қосыңыз. Алматымен салыстырсақ, бұл 
құралды метро атқарып тұр. Метро салынбай тұрып, әртүрлі 
алып-қашпа әңгімелер болды. «Алматыға метро қаншалықты 
қажет?» деп сын айтылды. Бірақ қазір уақыт �те келе метроның 
тиімді және дұрыс шешім екеніне к�з жетіп отыр. Ол желіні ары 
қарай дамыту қажет екенін түсіндік. Бұл қалаға келгендер күннің 
ыстық-суығына қарамай, жылы жерден кептеліссіз межелеген 
жеріне жедел жете алады. Бұл мақсатты Астанада LRT жүзеге 
асырады. LRT құрылысына қатысты коррупция мәселесі к�п 
дау тудырды. К�п жыл тұрған бетон бағаналар әжуа-мазақ 
объектісіне айналды. Құрылыс жобасына қатысты жағымсыз 
имидж қалыптасты. Халықты да түсінеміз. Алайда бағандарды 
алып тастауға, орнын тазартуға к�п қаржы кетеді. Басқа балама 
к�лік түрі жоқ. Метро салуға одан да к�п қаржы жұмсалады. 
Сондықтан LRT-ны аяқтау – мәселенің шешімі. Алматыда метро 
желісі біртіндеп ұзартылып, стансалар саны к�бейтілуде. 
Осындай жобалар халықтың к�беюіне байланысты ұлғая береді. 
Астанада осындай жағдай қалыптасты. Жыл сайын халық саны 
артып келеді. Адамдар межелеген жеріне кептеліссіз, уақытында, 
тез жеткісі келеді. Ал қоғамдық к�лікке сұраныстың артуы – 
заңды құбылыс. Алайда бұл құрылыстың экономикалық 
тұрғыдан �зін ақтауына ұзағырақ уақыт керек болады. Ол жерге 
құйылып жатқан қаражат сомасы �те к�п. Бәрбір адам 
тасымалдау жағынан бұл жоба басқа баламаларынан әлдеқайда 
тиімді.

Сапарбай ЖОБАЕВ, 

экономист:

– Дамыған мемлекеттерде де қалалық к�лік тасымалы 
субсидия к�мегімен жұмыс істейді. Ескеретін тұс, қаланың 
транспортында экономикалық тиімділік деген болмайды. Халық 
үшін әлеуметтік тиімділігі басым болса жеткілікті, әрі к�лік 
кептелісі мәселесін шешіп, адамдардың жолға кететін уақытын 
үнемдеуге мүмкіндік береді. Халық саны миллионнан асқан 
қалаларда осындай к�лік желісі �те қажет. Ал LRT деген – 
Жапонияның, Американың қоңыржай белдеуіндегі қалаларда 
іске асырылатын жоба. Астананың жоспарын жасап, жобалаған 
кезде жерасты к�лікті қоса қарастыруды ұсынсам да ескерілмеді. 
7йткені бізде климат қатаң. Астанада бәрібір жерасты метросын 
салу керек. «Су к�зі жақын» деп айтатындар бар. Алайда Нью-
Йорктің үш қабатты метросы судың ішінде тұр. Санкт-
Петерборда батпақты жерде орналасқан метросы жүріп тұр. Оны 
жүзеге асыру технологиясы бар. Қазіргі LRT әуежайдан сол 
жағалаудағы орталыққа, одан әрі жаңа теміржол вокзалына 
баратын жолда жобаланып, салынып жатыр. Сол тұра берсін. 
Оны қатты аязда жылытып, боран соқса тоқтата тұрып, қарын 
тазалап алу арқылы жүргізе берерміз. <рине, бұл қосымша 
қаржыны талап етеді. Ал LRT желісін «Азия парктен» оң 
жағалаудағы ескі теміржол вокзалына шейін жеткізсек, сонда 
ғана тиімділігі артады. Қатынайтын адамдарды к�бірек қамтиды. 
Менің ұсынысым – сол тұсты жерасты метросымен жалғау қажет. 

Дайындаған 
Жәнібек АМАНГЕЛДІ

Сейсенбіде Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 
То�аев елорданы дамыту мәселелері ж�ніндегі ке�ес 
�ткізді. Жиында елорданы� шешімін табуы тиісті �зекті 
мәселелері тал�ыланды. Сонымен �атар LRT жобасыны� 
ж"зеге асырылуына �атысты жоспарлар уа�ытынан 
ауыт�ымауы керектігі атап �тілді. Еске сала кетсек, жыл 
басында LRT-ны� бірінші іске �осу кешеніні� �%рылыс 
ж%мыстары �айта жандан&ан болатын. Елорда әкімі 
Же�іс �асымбекті� мәлімдеуінше, жобаны 2 жылды� 
ішінде ая�тау жоспарланып отыр. Осы жер"сті к�лік 
желісі жобасыны� әлеуметтік және экономикалы� 
тиімділігі, межеленген уа�ытта іске �осылуы және о&ан 
�о&амны� к�з�арасы ж�нінде мәселелер бойынша 
сарапшыларды� пікіріне �%ла� т"рген едік. 

Сауал – бізден...СЕНАТОРЛАР – САПАРДА

Сенат депутаты Бекбол Орынбасаров 
Маңғыстау облысындағы Түпқараған, Бейнеу 
және Маңғыстау аудандары мәслихаттарының 
депутаттарымен және �ңір тұрғындарымен 
кездесті. Сенатор сапар барысында депутат-
тардың алдында тұрған негізгі міндеттер мен 
мақсаттар, сондай-ақ сенаторлар жүргізіп 
жатқан жұмыс туралы кездесуге қатысу-
шыларға айтып берді. Сенатор мәслихат 
депутаттарымен бірлесіп халықтың әкімдік-
термен �зара іс-қимылы мәселелерін, сон-
дай-ақ қоғамдық бақылауды күшейту ж�нін-
дегі жұмыстың маңыздылығын талқылады. 
Ол сондай-ақ �ңірдің экологиялық қауіпсіз-
дігі мәселелеріне жеке тоқталды. Қазақстан 
Республикасы Парламенті Сенатының депу-
таты Бекболат Орынбеков Жамбыл облы сы 
Шу ауданында болды және аудандық мәсли-
хат депутаттарымен кездесіп, сайлаушы-
лардың ұсыныстарын тыңдады. 

Сенаторлар Алтынбек Нұхұлы мен Ернұр 
<йткенов Павлодар облысында болды және 
�ңірдің әлеуметтік-экономикалық даму 
к�рсеткіштерімен танысу үшін аймақ басшы-
лығымен кездесті. Депутаттар Павлодар қала-
сындағы №2 жылу энергетикалық орталы-
ғында да болды. Сенаторлар ЖЭО-дағы 
�ндіріс жұмысымен танысты және салалық 
цех тарда болып, Екібастұздағы былтырғы 
т�тенше жағдайға ұқсас апаттарды болдырмау 
үшін жұмыстарды жандандырудың маңызды-
лығын атап �тті. 

Парламент Сенатының депутаты <сем 
Рахметова Солтүстік Қазақстан облысында 
бол ды. Депутат Есіл ауданына сапарында 
жергілікті аурухананың емдеу кор пусын 
ж�ндеу барысымен танысты. Сенатор ауыл 

тұрғындарымен кездесуде сумен жабдықтау, 
жолдарды ж�ндеу  және интернетке 
қолжетімділікті қамтамасыз етуге қатысты 
�зекті  мәселелерді  талқылады. 7ңір 
тұрғындары кездесу барысында сұрақтар 
қойып, мемлекеттік жәрдемақыларды есептеу 
ерекшеліктері мен зейнетақы аударымдарын 
т�леу тәртібін және басқа да мәселелерді 
түсіндіруді �тінді.

Сенатор Евгений Больгерт Қарағанды 
облысында Қазақстан халқы Ассам блея-
сының, Кәсіпкерлер қауымдастығының 
�кілдерімен және жастармен кездесті. 
Сенатор кездесу барысында бизнестің 
құқықтары мен мүддесін қорғау, кәсіпкерлік 
саласындағы инновациялық жобаларды іске 
асыруға қолдау жасау, этностардың тарихи 
шыққан елдерінен Қазақстанға инвестиция 
мен технология тарту ж�ніндегі ұсыныстарды 
тыңдады. Евгений Больгерт сонымен қатар 
VIII шақырылымдағы Парламент Сенатының 
бірінші сессиясының қорытындылары 
туралы да айтты. Депутат сонымен қатар 
неміс мәдени орталығында болып, неміс 
жастар клубының қызметкерлерімен және 
�кілдерімен кездесті. 

ҚР Парламенті Сенатының депутаттары 
Нұрия Ниязова, Закиржан Кузиев және 
Жанна Асанова республикалық және қалалық 
этномәдени бірлестіктердің, сондай-ақ 
Қазақстан халқы Ассамблеясының Алматы 
қаласындағы қоғамдық құрылымының бас-
шы ларымен және активімен кездесті. 
Сенаторлар қазіргі заманауи білім мен 
ғылымның сапасы, халықтың әлеуметтік 
қамсыздандырылуы мен денсаулығы, 
этномәдени бірлестіктердің қызметін дамы-

туға мемлекеттік гранттар б�лу, этносаралық 
қақтығыстардың алдын алу, ақпараттық 
қауіпсіздік және т.б. мәселелерді этномәдени 
бірлестіктердің �кілдерімен бірге талқылады.

Қазақстан Республикасы Парламенті 
Сенатының депутаты Руслан Рүстемов Қы-
зылорда облысындағы Сырдария ауданының 
тұрғындарымен кездесті. Депутат сапар 
барысында �ңірдегі бірқатар елді мекен-
дерінде болып, жерлестерімен жүздесті. 
Сапар аясындағы барлық кездесулер мен 
шаралар барысында елімізде жүргізіліп 
жатқан конституциялық реформалар, Парла-
мент қабылдаған заңдар мен Президенттің 
бастамасы бойынша қабылданған шаралар 
туралы жан-жақты пікір алмасылды.

Сенатор Сұлтан Дүйсембинов Талғар 
ауданында болған кезде бірқатар әлеуметтік 
нысандарды аралады және тұрғындарымен 
кездесу �ткізді. Сенатор Талғар қаласындағы 
136 бала тәрбиеленетін және 18 тәрбиеші 
жұмыс істеп келе жатқан №8 балабақшада 
болды. 1964 жылы салынған бұл балабақшада 
әлі күнге дейін ж�ндеу жұмыстары жасалма-
ғаны туралы депутат хабардар етілді. Сенатор 
сапар барысында жылыжай жұмысымен де 
танысты. Депутат бұл нысанның жұмысы 
�ңір экономикасының дамуына оң әсерін 
тигізетінін атап �тті.

Парламент Сенатының депутаты Сергей 
Ершов Қарағанды облысында болып, 
жергілікті тұрғындармен, мәслихат депутат-
тарымен және сайлаушылармен кездесті. 
Жүздесу кезінде сенаторға орман алқап-
тарында, елді мекендерде және облыстың 
далалық аймақтарында �ртке қарсы қауіпсіз-
дікті ұйымдастыру ж�нінде жүргізіліп жатқан 
жұмыстар туралы егжей-тегжейлі баяндалды. 
Сондай-ақ �рт с�ндіру б�лімдерінің жаңа 
пункттері мен олардың жабдықталу деңгейі 
таныстырылды. Депутат сонымен қатар 
Қарағанды облысы әкімдігі жанындағы 
аумақтық қорғаныс ж�ніндегі әскери б�лімде 
де болды. 

Сенат депутаттары <ли Бектаев пен 
Мұрат Қадырбек �ңірге сапар барысында 
Сауран және Отырар аудандарында болды. 
Тұрғындармен кездесуде құбырмен келетін 
судың жоқтығы, к�псалалы аурухана салу 
қажеттігі, ауылдық округтерде жер қойнауын 
заңсыз пайдалану және басқа да маңызды 
мәселелер к�терілді. Депутат <ли Бектаев 
барлық айтылған ұсыныстарға жеке тоқталып, 
сенаторлар алдағы сессияларда осы мәселе-
лерді шешуге ықпал ететінін атап �тті. 
Сенаторлар Отырар ауданының Талапты елді 
мекеніндегі сайлаушылармен кездесуде VIII 
шақырылымның бірінші сессиясы барысында 
Сенат мақұлдаған заң шығару қызметі мен 
заңдар туралы егжей-тегжейлі хабардар етті.

�азір Сенат депутаттары елімізді� т"кпір-т"кпірін аралап, республика 
хал�ымен кездесулер �ткізуде. Ж"здесулерде �зекті жайттар тал�ыланып, 
к"рделі мәселелерді� шешімін табу жолдары іздестірілуде. 

Интернет-ресурстарға қол жеткізе алмай-
тын аудан мен шалғай ауыл тұрғындарының 
қолы онлайн курстарға жетпейді. Ал қаржы 
саласындағы білікті кадрлар ақшасын т�ле-
месе, тегіннен тегін сабақ �тпесі белгілі. 
Сон дықтан бір жыл бойы ауылдар мен 
аудандардың 80 мыңнан астам тұрғынына 
қаржылық сауаттылық бойынша офлайн 
оқытудың тиімділігі айтпаса да түсінікті. 
Ендігі жерде қарызы бар және несиелерін 
уақытында �темейтін кез келген адам осы 
курсты оқып, қаржылық сауатын арттыруға 
болады. «Бірінші кезекте біз несие алған және 
осы кезеңде оны т�лей алмай жүрген адам-
дарға к�мек қолын созғымыз келеді. Қарызға 
батқан және берешек сомасының мерзімі үш 
айдан асқан, банкроттық туралы ойлап 
жүрген адамдар да бар. Олардың несиелерін 
�теуге мүмкіндігі жоқ», – деген еді осыған 
дейінгі с�зінде «AMANAT» партиясының 
Атқарушы хатшысы Елнұр Бейсенбаев.

Оның үстіне,  «аңқау елге арамза 
молданың» керін келтіріп, халықтың 
қаржылық сауатсыздығына байланысты 
алаяқтықтың түр-түрі шығып жатыр. Олар да 
қаржы мәселесінен хабары жоқ адамдарды 
түрлі тәсілдермен алдауға тырысады. Бұдан 
б�лек, тұрғындардың дені банкпен немесе 
микроқаржы ұйымымен м�лшерлемені 
т�мендету, кестені ауыстыру туралы келісім 
барынан да бейхабар. Бұл орайда «Қарызсыз 

қоғам» жобасы �те ауқымды және уақытылы 
қолға алынған қызмет десек болады. Сондай-
ақ �з ісін енді бастаған кәсіпкерлерге бизнесті 
несиелендіруге оқыту да маңызды. 

7ңірлердегі оқу бағдарламасына қатысуға 
ниет білдіргендер �здері тұратын округ 
әкімдігіне тіркеліп, жобаның жемісін к�руде. 
7з қаржысын тиімді басқаруды және 
шығындарын оңтайландыруды үйреніп қана 
қоймай, қаржылық мәселелердің қалай 
туындайтынын, несиелік қарыздар санын 
азайтудың жолдарын, алаяқтық әрекеттерді 
қалай анықтауға болатынынан да хабардар 
бола бастады. Ал ісін жаңадан бастаған 
кәсіпкерлер компания бюджетін қалыптас-
тыру тәртібі, салық есеп-қисабын ұсынуды 
және мемлекеттік қолдау бағдарламалары 
бойынша қаржыландыру шарттары туралы 
құнды ақпарат алуға қол жеткізді.

Айта кету керек, «Қарызсыз қоғам» жоба-
сы аясында алғашқы кезеңде Ақт�бе, Алматы, 
Түркістан, Солтүстік Қазақстан, Батыс 
Қазақстан, Жамбыл, Атырау және Маңғыстау 
облыстарының 80 мыңға жуық тұрғынын 
оқыту жоспарланған. Бүгінде жобаның 
алғашқы кезеңі бойынша қаржылық білімін 
арттырып, кәсіп ашқан Түркістан облысы 
Қазығұрт ауданы Шарбұлақ ауылының 
тұрғыны әкелі-балалы Данияр Қаратаев пен 
Мадияр Сүлеймен жобаның берері мол 
екенін айтып, алғыстарын жеткізді. 

– Екі жобаға да әкем Данияр Қаратаев 
қатысқан болатын.  «Ауыл аманаты» 
бағдарламасы бойынша кредитті де әкемнің 
атынан алдық. 7зім қара шаңырақтағы ұл 
болғандықтан үйдегі мал шаруашылығындағы 
жұмыстарды әкем екеуіміз бірге атқарамыз. 
Жылдың басында 2,5 пайыздық «Ауыл 
аманаты» бағдарламасы бойынша кредит 
берілетіні туралы әкімшіліктен хабарлама 
келді. Басында бағдарламаға әдеттегідей тек 
жұмыссыз тұрғындар ғана тіркелетін шығар 
деген ой келді. 7йткені �зім мектепте 
мұғаліммін, әкем де электр болып жартылай 
жекеменшік мекемеде жұмыс істейтін. Бірақ 
сұрастыра келе бағдарламаға жұмыс істейтін 
адамдар да қатысуға болатынын естіген соң 
қатты қуандық. <рекет жасадық. Сол әреке-
тімізге сай берекетін к�ріп отырмыз, – дейді 
Мадияр Даниярұлы.

Кредитті рәсімдеп қана қоймай, оны 
кәдеге жаратудың жолын үйретуді қолға алған 
«Қарыссыз қоғам» жобасы аясында да әкесі 
бескүндік оқу курсына қатысқанын айтқан 
ол: «<кем ауыл әкімшілігінде �ткен сабаққа 
қатысып, қаржылық сауаттылық бойынша 
к�п нәрсеге қанық болып келді. Үйге келген 
соң бізге де «Басқа банктерге к�птеген 
пайызбен несие алып құйып жатыр екенбіз» 
деп к�зі ашылғанын айтып келді. Курста 
алған білімін бізге де түсіндірді. Шынын айту 
керек, «Қарыссыз қоғам» жобасының 
сабағына дән риза», – деді ағынан жарылып. 

Қазір мемлекеттен алған 4 миллион теңге 
кредитке 8 сауынды сиыр алған әкелі-балалы 
күніне 50-60 сүт литр сүт �ткізіп отыр. Шаруа-
шылық иесінің ұлы Мадияр Қаратаевтың 
айтуынша, кірістің к�лемін ұлғайтып алған 
соң құны қымбат тұратын асылтұқымды сиыр 
сатып алуға болады екен. <зірдің �зінде алған 
сиырлары күнделікті кіріске 50 литр сүт беріп 
отыр. Күн сайын �здері тіркелген «Бакир-
Агро» кооперативі шаруашылықтың сүтін 200 
теңгеден сатып алса, күніне 10 мың табыс 
түседі. Сонда шаруашылыққа айына 300 мың 
теңге кіріс келеді. Кәсіптің к�зін тапқан олар 
мұнымен ғана тоқтап қалғысы жоқ. Алдағы 
уақытта сиыр сүтінің құнарын арттырып, 
сүтін молайтудың жолын қарастырып, 
ғалымдардың зерттеуіне қызығушылық 
танытып отыр. 7ңірдегі ыстық ауа райы 
шетелден әкелген асылтұқымды сиырлардың 
жерсінуіне кедергі келтіретін к�рінеді. 
Осыны ескерген шаруашылық иелері алдағы 
уақытта қолдан ұрықтандыруды қолға алып, 
асылтұқымды жаңа т�лдің басын к�бейтуді 
қолға алмақ. 

Ж.МҮСІЛІМ 

ӘРЕКЕТ ЕТКЕНГЕ БЕРЕКЕТ БАР 
Биыл сәуір айыны� ая&ында AMANAT партиясы Halyk Bank-пен бірлесіп 

жарияла&ан «�арызсыз �о&ам» жобасы ��ір хал�ыны� �аржылы� сауатын ашып, 
кәсіптен нәсіп табуды� жолын к�рсетуге септігін тигізуде. Жеке т%л&алар арасында 
проблемалы� �арыз алушыларды �аржылы� а&артуды ма�сат еткен жоба б"гінні� 
�зінде �арыз&а бат�ан ж%рт�а кіріс к�зін табуды� жолын "йретіп жатыр.
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ЕЛ ЕҢСЕСІН ТІКТЕУ – ОРТАҚ МІНДЕТ
Халы� айтса, �алт айтпайды. Сонды�тан Мәжіліс де-

пу таттары ��ірлердегі сапарында шешімін таппай ж�р-
ген мәселелерге назар аударып, әлеуметтік жа�дайы 
т�ра ла�ан ауыл хал�ыны� айтарына ��ла� т�рді.  Сон-
дай-а� ��ір ж�ртшылы�ымен бірге �зекті мәселелерді 
бір ге тал�ыла�ан депутаттар �з кезегінде �сыныстарын 
да айтып, елді мекендерді� е�сесін тіктеу орта� міндет 
еке нін жеткізді.

ЖҰМЫСШЫЛАР М�СЕЛЕСІ 
К�ТЕРІЛДІ

Мәжіліс депутаттары, «AMANAT» партиясы фракциясының 
мү шелері Атырауда ірі мұнай-газ кәсіпорындары басшыларымен 
"ңірдегі "зекті мәселелерді талқылады. Кәсіпорындағы жұмыс-

шылардың  "тініші бойынша  "ндірісте вахталық ауысым уақытын 
14 күнге ауыстыру, к"галдандыру жұмысын жеделдетіп, әлеу мет-
тік инфрақұрылымдық даму бағдарламасына б"лінетін қар жыны 
к"бейту сияқты бірқатар  мәселе  к"терілді. 

Мәжіліс депутаты Бақтықожа Ізмұхамбетов «Ембімұнайгаз» 
АҚ ұжымымен кездесіп, заң шығарушы органның жұмысы мен 
қа былданып жатқан заңдар туралы ақпарат берді. Жиында де-
путат онлайн жарнама, шетелге шығарылған активтерді елге 
қай тару туралы заңдардың талаптары мен тиімділігі туралы ай-
тып, «AMANAT» партиясының жобаларына да тоқталды. Соның 
ішін де «Ауыл аманаты» жобасының мақсат-міндеттеріне назар 
ау дар ды. «Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастама сы-
мен 5ділетті Қазақстан құру жолында біраз шаруа атқарылып 
жа тыр. Осыған орай Парламентте, Үкіметте игі істер қолға алын-
ды. Біз "ңірлерде "зекті түйткілдер туындап жатқанын жақсы 
біле міз. Республикалық деңгейде шешілетін мәселелерді Үкімет-
ке жеткізетін боламыз», – деді Бақтықожа Ізмұхамбетов. Ал 
Мәжіліс депутаттары Дүйсенбай Тұрғанов пен 5діл Жұбанов осы 
"ңір дегі ірі мұнай-газ мекемелерінің ұжымдарымен кездесті. 
Жиын ға «Ембімұнайгаз» АҚ, «Теңізшевройл» ЖШС және North 
Caspian Operating Company N.V. компаниясының "кілдері қатыс-
ты. Онда әлеуметтік инфрақұрылымдық жобалар және к"гал дан-
дыру тақырыптары әңгімеге арқау болды. 

 Қазір депутаттардың атсалысуымен «Теңізшевройл» ком па-
ния сы мердігер компаниялармен Теңіздегі ауысымдық жұмыс 
кес  тесін 28 күннен 14 күнге "згерту бағытында келісс"здер жүр-
гізу де. Сонымен қатар Теңіз кенішіне жұмысқа жаңадан қабыл-
да натын азаматтардың "здеріне жұмыс ауысымының уақытын, 
яғни 28 күндік немесе 14 күндік вахталық әдісті таңдауына мүм-
кіндік берілетін болады. Бұл мәселе толық шешілгенге дейін 
Мә жіліс депутаттары жұмысшылардың жағдайын тікелей бақы-
лауларына алмақ.

Кездесу барысында «Теңізшевройл» компаниясымен іске 
асы рылып отырған «Игілік» бағдарламасының жылдық бюджетін 
к" бейту және құрылыстарды сапалы жүргізу мәселесі де к"теріл-
мей қалмады. Сондай-ақ депутаттар «Теңізшевройл» компаниясын 
Жылыой ауданын к"галдандыру мәселелесін тездетуге шақырды.

2021 жылы облыстық әкімдікпен жасақталған меморандум 
талап тарына сәйкес, «Теңізшевройл» мекемесі жоспарланған 647 
га жердің 2022 жылы 15 га жеріне 9 000 дана ағаш к"шеттерін 
отыр ғызып, жоспардың 2,3%-ын ғана орындаған екен. 

Атырау 

�ЛЕУМЕТТІК НЫСАНДАРДА ОЛҚЫЛЫҚ БАР
Мәжіліс депутаттары Амантай Жарқынбек пен Нұржан 5шім-

бетов жұмыс сапарымен Павлодар облысына барып, Ақсу қала-
сындағы бірқатар әлеуметтік нысанның құрылысымен танысты.

Мәжілісмендер Ақсу қаласына қарасты Пограничник ауы лы-
на сапары барысында проблемалық нысанға айналған фельд-
шер лік амбулатория мен дене шынықтыру-сауықтыру кешендерін 
аралады. Қазірдің "зінде олардың құрылысы бекітілген кестеден 

ке шігіп жатыр. Амбулатория мердігері болса оның мерзімінде 
іс ке қосылатынын айтты. Дегенмен депутаттардың пікірінше, 
жо ба толықтыру мен түзетуді қажет ететіндіктен, жұмыс к"лемі 
артуы мүмкін.

 – Фельдшерлік амбулатория аумағын абаттандыру толығымен 
қам тылуға тиіс. Бұл жерде ол қарастырылмаған. Жобаны осы ке-

зең де қайта қарау керек деп есептейміз, – деді Амантай 
Жарқынбек.

Ал депутат Нұржан 5шімбетов дене шынықтыру-сауықтыру 
ке шенінің мердігері құрылыс алаңында жоқ екенін атап "тті.

– Мердігер – «ГрадСтрой» серіктестігі. Ол облыстағы әлеу-
мет тік нысандарды салу және ж"ндеу бойынша к"птеген тендерді 
ұтып алған. Жергілікті мемлекеттік органдар онымен былтырдан 
бе рі соттасып келеді. Бұл ретте мердігер ұйымның "зі орнында 
жоқ. Барлық жұмыс қосалқы мердігерлерге берілді», – деді Мә-
жі ліс депутаты.

Сонымен қатар депутаттар Ақсу қаласындағы магистральдық 
және таратушы жылу желілерін қайта жаңғырту жұмыстарымен 
та нысты. Желілерде және №7 мектепте күрделі ж"ндеу жұмыс-
тары кестеге сай жүргізіліп жатыр. Мәжілісмендер Жұмыспен 
қамтудың жол картасы аясында құрылысы 2021 жылы басталған 
Мұз сарайында да болды. Бүгінде оның іргетасы ғана құйылған, 
құрылыс әлі созылып жатыр.

– Қаражат б"лініп, мұз айдынын салу үшін мердігер компания 
анық талған. Бірақ жергілікті билік нысанды аса қажет емес деп 
тауып, құрылыс тоқтатылыпты. Қазір бұл нысанды жеке бақы-
лауыма алып жатырмын, – деді Нұржан 5шімбетов.

Сапар соңында депутаттар азаматтарды қабылдап, талап-
тілек терін тыңдады. Тұрғындар "здерін толғандырған бірқатар 
мә селені алға тартып, жайылым жерлерге қатысты сауалдарын 
қойды. 

Павлодар облысы

ЖҰМЫС ПРОЦЕСІ ТОЛЫҚ 
АВТОМАТТАНДЫРЫЛҒАН

Кеше мәжіліс депутаттары Ерболат Сатыбалдин мен Аманжол 
5лтай Жезқазған қаласына қарасты Кеңгір кентінде орналасқан 
құс фабрикасының құрылыс жұмысымен танысты. 

«Ахтямов» шаруа қожалығы – «AMANAT»  партиясының 
Сайлауалды бағдарламасын орындаудың Жол картасындағы 
нысандардың бірі. Сондықтан оның сапалы әрі "з уақытында 
аяқталуын партия "з бақылауында ұстап отыр. Фабрика құс еті, 
жұмыртқа және құрама жем "ндірумен айналысады. Сонымен 
қа тар Сәтбаев қаласында сою цехы бар. «Болашақта бұл "ндіріс 
оша ғы 30 адамды жұмыспен қамтиды деп жоспарлануда. Фаб-
риканың қуаттылығы жылына 1000 тонна ет "німін және 25 млн 
жұмыртқа шығарады, – дейді шаруашылық иесі Ринат Ахтямов.

Құс фабрикасы неміс технологиясымен жұмыс істейді. Бұл 
жұмыс процесін толық автоматтандыруға мүмкіндік береді. Соған 
орай, балапандар 42 күн бапталып, кейін "сіп, жетілгеннен кейін 
союға жіберіледі. Фабриканың құс етін "ндейтін цехы шамамен 
тамыз айында іске қосылады деп жоспарлануда. Ал жұмыртқа 
шығаратын б"лігі күз айларында "з жұмысын бастайды екен. 

Qңірге іссапармен арнайы келген Мәжіліс депутаттары 

фабриканың жұмысымен толық танысып: «Облысымызда құс 
"німдерін тұтынуы 3500 тонна болса, бұл фабрика соның 30%-ын 
"тейді. Бұл жергілікті "нім "ндіріп, нарыққа шығару үшін үлкен 
мүмкіндік береді. Біз партияның сайлауалды бағдарламасы ая-
сын да қолға алынған құрылыс нысандарын осылай аралап, 
олардың уақытылы пайдалануға берілуін бақылаймыз», – деді 
Ерболат Сатыбалдин. Депутат Аманжол 5лтай «Тауық етінің 
импортын азайтып, ішкі нарықта отандық "німді к"бейту керек. 
Сонда тұтынушы сапалы "німмен қамтылып, "ндірушінің де ісі 
алға басады. Істеріңізге сәттілік тілеймін!», – деді халық қалау-
лы сы.  

Жезқазған қаласы

ЖАТАҚХАНА ЖЫРЫ 
БИЫЛ ДА ЖАЛҒАСАДЫ

Петропавл қаласындағы М.Қозыбаев атындағы Солтүстік 
Қазақстан университетінің студенттеріне арналған жатақхана 
құрылысының барысы кестеден едәуір кешеуілдетілуде. Биыл 
желтоқсанда тапсырылуы тиіс нысанның құрылыс жұмыстары 
әлі 30 пайызға ғана атқарылған. Жоғары оқу орнының жатақ-
ханаға қажеттілігі – 2500 орын. Бір мыңнан астам студент бұрын-
ғы жатақханаларда тұрып жатыр. Қалғаны биыл тағы да жатын 
орынсыз қалады деген с"з. 

Парламент Мәжілісінің «AMANAT» партиясынан сайланған 
депутаттары Еркебұлан Мәмбетов пен Дмитрий Колода және 
Сенат депутаты 5сем Рахметова Петропавл қаласындағы 
жатақхана құрылысының барысымен танысты. 

М.Қозыбаев атындағы Солтүстік Қазақстан университетінің 
студенттеріне арналған екі жатақхананың құрылысы «AMANAT» 
партиясы облыстық филиалының Сайлауалды бағдарламасын 
орын дау ж"ніндегі Жол картасына енгізілген әрі партиялық 
қосын ның бақылауында. 11 қабатты әр жатақхана 600 орынға 
шақ тал ған. Жоба құны – 5,5 миллиард теңге шамасында. Бұл 
нысан солтүстік "ңірден жастардың Ресейге және басқа қалаларға 
үдере к"шуін азайту мәселесін оң шешуге септігін тигізеді деп 
күтіліп отыр. 

Нысан құрылысын жергілікті «Основание» ЖШС-і жүргізуде. 
Кәсіпорын директоры Сергей Тимофеевтің айтуынша, құрылыс 
жұмыстары жоспардағыдан жарты жыл кешеуілдетіліп басталған. 
Оған тендерді жеңіп алған мердігердің  жосықсыз қатысушы 
болып шыққаны себеп болыпты. 

«Облыстық құрылыс басқармасы мердігердің құжаттарында 
бірқатар кемшіліктер бар екенін анықтады. Кейбір құжаттары 
жалған болып шыққан. Сондықтан оны сотқа беруге тура келді. 
Сот үрдісі жарты жылға  созылды. Соның салдарынан құрылыс 
кеш басталды», – деді Сергей Тимофеев. Былтыр жыл басында 
басталуы тиіс болған жұмыстарға «Основание» жұмысшылары 
жаз да ғана кіріскен. Соны ескергеннің "зінде кірпіш қалау, 
инженерлік коммуникациялар тарту ж"нінен кестеден азын-
аулақ ауытқушылықтар бар. Бірақ мердігер бұл олқылықты 
түзейтінін айтып сендірді. 

Қазір құрылыс алаңында 90 адам жұмыс істеп жүр. Бұған дейін 
кірпіш тапшылығы сезілген екен. Бірақ туындаған қиын шы лық-
тарды мердігер "з бетінше шешіп үлгерген. Себебі темір-бетон 

блоктар, терезе, витраж, жақтаулар сияқты к"птеген материалды 
"здері "ндіреді. 

Инженерлік коммуникациялар тарту жұмысы әлі басталмаған. 
Бұған құрылыс алаңындағы сүрілуі тиіс үш үйдің иесі келісім 
бермеуі себеп. Жылу, су құбырлары дәл сол жермен тартылуы 
тиіс. Жеке меншік үйлердің иелері ұсынылған бағамен келіспей 
отыр ған к"рінеді. Нәтижесінде 1200 студент к"птен күткен жатақ-
ханасына биыл да қоныстана алмайтын болды. 

«Мәселенің оң  шешімін табуы әрқайсымызға байланысты. 
Біз 1200 студенттің әрқайсысына неге жатақханасыз қалғанының 
се бебін қалай түсіндіреміз? Депутаттыққа кандидат болған ке-
зіміз де оларға уәде бердік, енді олардың к"зіне қалай қарамақпыз? 
Осындай жайттардың салдарынан халық арасында ел билігіне, 
депутаттарға деген сенімсіздік туындайды. К"птеген мәселелер 
жер гілікті жерлерде шешілуі тиіс. Біз Петропавл қалалық әкім-
дігінен аса қанағаттанбайтын жауап алдық: маңайындағы үш үйді 
сатып алу керек дейді. Жылу мен сусыз нысан пайдалануға беріл-
мейді. Қараша-желтоқсан айларында инфрақұрылым тартылмаса, 
жатақхананың іске қосылуы тағы белгісіз мерзімге кешеуілдейді. 
Бұған жол беруге болмайды», – деді Мәжіліс депутаты Еркебұлан 
Мәмбетов.

«Сіздер "з мойындарыңызға жауапкершілік алдыңыздар. Ен деше 
оны орындау керек. Кесте неліктен бұзылғаны түсінікті, ен дігі 
мәселе – коммуникация тарту», – деді Мәжіліс депутаты Дмит рий 
Колода мердігерлерге. Бұл ретте құрылыс жұмыстарына – бір, 
инженерлік коммуникация тартуға – басқа конкурс "ткізілетіні 
де кедергі. Ақыр соңында жылуы, жарығы, суы жоқ үйлерге ешкім 
қоныстана алмайтындықтан, құрылыс компаниясы оны күзетуге, 
суықтың салдарынан орын алған ақаулықтарды "з қаржысы 
есебінен ж"ндеуге мәжбүр. 

Бас мердігер жылусыз, жарықсыз, сусыз қыстыгүні ішкі әрлеу 
жұмыстарын жүргізе алмайтынын айтып шағымданды. Қолды 
б"геп отырған отырған жер үйлерді тәркілеу туралы да ұсыныс 
айтылды. Еркебұлан Мәмбетовтің айтуынша, жер телімдерін 
мемлекет мұқтаждығы үшін тартып алу бойынша заң тұрғысынан 
барлық жағдай жасалған, бұл жерде бар гәп – жергілікті атқарушы 
органдардың жұмысында. 

Депутаттар сондай-ақ, "з тарапынан қандай к"мек керек 
екенін сұрап білді. 5сіресе, конкурсты жосықсыз қатысушы 
жеңіп алған жағдайда соттың аяқталғанын күтпей, құрылыс 
жұмыстарын жылдамдату жолдарын заң жүзінде қалай реттеуге 
болатыны толғандырып отыр. Мемлекеттік сатып алуларды 
"ткізу бойынша да заң тұрғысынан кемшін тұстар бар. Мәжіліс 
депутаттары осындай түйткілдерді назарға алып, алдағы 
сессияларда қарастыратынын жеткізді. 

5рі құрылыс пен инженерлік желі тартуға бір мердігер 
қажеттігі де – қарастыруды талап ететін мәселе. «Үй мен 
коммуникацияны бір-бірінен б"лудің қандай қажеттілігі бар? 
Бұл – тапсырыс берушінің кемшілігі. Заң жүзінде ондай талап 
жоқ. Бұрын мұндай конкурс бірге "ткізілетін. Қазір салынып 
біткен үйге тұрғындар екі жыл бойы қоныстана алмайды», – деді 
Дмитрий Колода. Бас мердігердің айтуынша, екі жыл бұрын қолға 
алынған жобаның бюджетіне де түзету енгізетін уақыт келді. 
Сондықтан қазіргі қымбатшылыққа байланысты олар облыстық  
құрылыс басқармасына тағы бір миллиард теңге б"луді сұрап 
"тінім жолдаған екен. Оны қарастыратын мерзім әлдеқашан "тіп 
кеткенімен, әлі күнге дейін не ия, не жоқ деген жауап ала 
алмапты. Халық қалаулылары мұны да сынға алды. Облыстық 
құрылыс басқармасының "кілі Қанат Құжымбаев бұл сұраққа 
мардымды жауап бере алмады. Бас мердігер болса, қосымша 
қаражатсыз да нысан құрылысын аяқтайтынын, бірақ сапасы 
нашар болатынын ашық айтты. 

 Жоспар бойынша заманауи екі жатақхананың аумағы 
– 27 мың шаршы метрден астам. Бірінші қабатында әкімшілік 
кеңселер, спорт залы, асхана және медицина кабинеті болады 
деп күтіліп отыр. Қалған он қабаттағы әрқайсысы үш орындық 
б"лмелерде студенттер жайғасады. 5р секцияда "зінің ас үйі, 
тұрмыстық және кір жуатын, кептіретін б"лмесі, жуынып-
шайынатын жері болады. Мүмкіндігі шектеулі жандар үшін де 
барлық жағдай қарастырылған: кіре берісінде к"тергіштер, әр 
қабатында эвакуациялық баспалдақ креслолары бар. 11 қабатты 
ғимараттың әрқайсысында лифтілер, соның ішінде жолаушылар 
к"тергіш те қарастырылған. Жобалау-сметалық құжаттама 
бойынша жатақхананың қасбетінен бастап, іші-сыртына тағар 
бір мін жоқ. Енді тек жаңа ғимараттар іс жүзінде ойдағыдай 
салынып, пайдалануға берілсе игі. 

Солтүстік Қазақстан облысы
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Жанарбек 	ШІМЖАНОВ, Мәжіліс депутаты:

(Басы 1-бетте)

Заңсыз сатып алынған активтерді 
мемлекетке қайтару туралы заң 
жобасының мақсаты мен мәні неде?

– Бір жылдан бері Экономи-
калық ресурстардың заңсыз шоғыр-
лануына қарсы іс-қимыл мәселелері 
ж�ніндегі ведомствоаралық комис-
сия жұмыс істеп келеді. Нәтижелер 
бар. Бірақ одан әрі жұмыс істеу 
үшін жаңа тәсілдерді қолдану керек 
деген түсінік қалыптасты. Осы Заң 
жоба сы арқылы біз заңсыз сатып 
а л ы н ғ а н  а к т и в т е р д і  қ а й т а р у 
бойынша жаңа құралдар жинағын 
аламыз.

Бүгінде қолданыстағы заңнама 
заңсыз мүлікті қылмыстық процес-
тік және әкімшілік процестік тәр-
тіп пен ғана қайтаруға мүмкіндік 
береді. Бұл ұзақ процесс, оның 
үстіне барлық уақытта нәтижелі 
бола бермейді.

Сондықтан заң жобасы халық-
аралық тәжірибеге, активтерді 
азаматтық тәртіппен ерікті немесе 
мәжбүрлеп қайтаруға негізделген 
жаңа рәсімдерді к�здейді. Актив-
терді қайтару – күрделі жағдай. 
Олар азаматтық және қылмыстық 
істерге жатады және әдетте олардың 
ескіру мерзімдері болады. Басқаша 
айтқанда, қолданыстағы заңнама 
активтердің тиімді қайтарылуын 
қамтамасыз ете алмайды.

Заңсыз сатып алынған активтер-
ді қайтарудың негізгі тетігі – азамат-
тық тәркілеу. Бұл барлық жалпыға 
бірдей қабылданған халықаралық 
стандарттарға (Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл саласындағы 
конвенцияға, БҰҰ, ЭЫДҰ және 
Дүниежүзілік Банктің ұсыным-
дарына) және үздік шетелдік тә-
жірибеге сәйкес келеді.

– Заң жобасын әзірлеу кезінде 
шетелдік тәжірибелер зерттелді 
ме? 

– Иә, заң жобасын әзірлеу ке-
зінде Ұлыбритания, АҚШ, Герма-
ния, Канада, Аустралия және басқа 
да елдердің қылмыстық іс жүргізуден 
тыс, яғни азаматтық сот ісін жүргізу 
шеңберінде азаматтық тәркілеу 
арқылы мүлікті тәркілеу тетіктерін 
қолданатын тәжірибесі зерттелді. 
Азаматтық тәркілеудің мәні мынада: 
мүлікті тәркілеу үшін адам �зінің 
әкімшілік-билік �кілеттіктерін пай-
даланып, активтерді заңсыз сатып 
алғанын не қылмыстық әрекетке 
қатысы бар екенін дәлелдеу қажет. 
1986 жылы Еуропалық Адам құқық-
тары ж�ніндегі комиссия қылмыс-
тық іс жүргізуден тыс тәркілеу кі нә-
сіздік презумпциясына қайшы 
кел мейді және негізгі мүліктік құ-

қық тарды бұзбайды деп жариялады. 
Азаматтық тәркілеудің қылмыстық 
және әкімшілік тәркілеуден айыр-
машылығы, ол ескіру мерзім дерімен 
және қылмыстық жауапқа тартудың 
ескіру мерзімдерімен шек телмейді. 
Сонымен қатар аза маттық тәркілеу 
олигополиялардың әсерінен қабыл-
дануы мүмкін ескі тексерулердің, 
актілер мен ше шім дердің нәти-
желерін назарға алмауға мүмкіндік 
береді. Заң жобасы бо йынша не-
ғұрлым егжей-тегжейлі түсініктеме 
алу үшін депутат Сне жанна Има-
шеваға, Магеррам Магеррамовқа, 
Айдос Сарымға жүгінуді ұсынамыз.

АДАЛ АЗАМАТТАРҒА ЗАҢНАН 
ҚОРҚУДЫҢ ҚАЖЕТІ ЖОҚ
– Бұл заң қоғамдағы белгілі бір 

топ 1кілдеріне қолданыла ма? 
– Заң қолданылатын адамдар-

дың тізіміне, ең әуелі, қазір жауапты 
мемлекеттік лауазымдарды атқарып 
отырған және бұрын атқарған адам-
дар кіреді. Оларға Конституцияда 
к�рсетілген барлық лауазымдар, 
Парламент депутаттары, Конститу-
циялық соттың судьялары, бұрынғы 
Конституциялық кеңестің мүше-
лері, судьялар, Адам құқықтары 
ж�ніндегі уәкіл, барлық саяси мем-
лекеттік қызметшілер мен «А» кор-
пусының мемлекеттік қызметшілері 
жатады. Екінші, «олигархтар» деп 
аталатын неғұрлым ірі кәсіпкерлер 
(әкімшілік-билік ресурстарын, 
таныстарды, ықпалын пайдалану 
нәтижесінде мүлік пен кіріс ал-
ғандар), үшінші, квазимемлекеттік 
сектор кәсіпорындарының басшы-
лары мен басқарушылары кіреді. 
Сондай-ақ осы заң жоғарыда атал-
ған субъектілермен аффилиирленген 
белгілі бір адамдар тобына да қол-
данылады. Бұл туыстарына, дос-
тарына, жақын қарамағын дағы-
ларға, яғни нақты емес, номиналды 
иелеріне ресімделген активтер мен 
заңсыз алынған мүлікті анықтауға 
мүмкіндік береді. Ал адал мемле-
кеттік қызметшілерге, кәсіпкерлерге 
және инвесторларға қорқатын еш-
теңе жоқ. Заң ұрлыққа қатысы бар 
сыбайлас жемқорлар мен олигарх-
тарға қарсы жасалған.

– Активтерді қайтару туралы 
жаңа заң жобасы олигархтардың пара 
беріп құтылып кетуіне мүмкіндік 
бермей ме? Себебі қоғамда актив тер-
дің белгілі бір б1лігін беріп, қалғанын 
сақтап қала алады деген пікірлер 
айтылуда.

– Жоқ, олай емес. Dділ соттан 
жай ғана құтылып кете алмайды. 
Сұраққа неғұрлым толығырақ жауап 
беру үшін механизмді түсіндіру 
қажет.

Активтерді қайтару ерікті не месе 
мәжбүрлі сипатта болуы мүм кін. Екі 
түрдің де заңды негізі бар. Заңсыз 
сатып алынған активтерді ерікті 
түрде қайтару ұғымы мен белгілі бір 
қағидалары енгізіледі. Ерікті тәртіп 
тұлға мен уәкілетті ор ган арасындағы 
келісім негізінде активтерді мем-
лекетке �теусіз беру ді к�здейді. Егер 
субъект активтерді �з еркімен қай-
тармаса, онда азамат тық процесс 
шеңберінде сот шешім дері негізінде 
мәжбүрлеп тәркілеу қолданылатын 
болады. Бұл ретте, активтердің пай-
да болуының заң ды лығын дәлелдеу 
ауыртпалығы �зіне қатысты мәсе-
лелер бар және арнайы тізілімге 
ен гізілген адамдар ға жүктелетін 
бо лады. Ерікті түрде қай тарылған 
кезде активтердің бар лығын немесе 
бір б�лігін беруге бо  ла ды. Бұл 
мәселені Комиссия қарай  ды. Ол 
субъектілердің активті да  мытуға, 
активтен алынған кіріс тер ді қайта 
инвестициялауға, құ рыл ған жұмыс 
орындарының са нына қосқан нақты 
үлесін және ел үшін пайдалы екен-
дігін, активті пайдаланудың тиімді-
лігін сипаттай тын �зге де фактор-
ларды ескеретін болады.

Активтерді ерікті түрде қайтару 
туралы келісімдер және Қазақстан 
Республикасының заңнамасына 
қайшы келмейтін �зге де келісімдер 
тұлға мен активтерді қайтару ж�нін-
дегі уәкілетті орган арасында мем-
лекет кірісіне айналдыру туралы 
та лап-арыз берілгенге дейін (комис-
сияның ұсынымы бойынша, ол 
жобаның шарттарын қарағаннан 
кейін) жасалады.

Бұл құрал (келісім – тергеу жүр-
гізумен жасалған мәміле) – актив-
терді ерікті түрде қайтаруды ын-
талан дырудың басты шарасы және 
бүкіл әлемде белсенді қолданылады. 
Бұл – ең бастысы, қаражатты қай-
тару рәсімінің нәтижесі мен тиім-
ділігі. Келісімнің талаптарын орын-
даған адам қылмыстық жауапты-
лық тан босатылады. Dйтпесе, 
мүлік ті қайтарудың мәні болмайды. 
Субъект ұзақ жылдар бойы барлық 
инстанцияларда соттасады, ал 
мемлекет ресурстарын, ең бастысы 
уақытын ысырап етеді.

Ерікті түрде қайтару – бұл заң-
дастыру емес. Бұрын жүргізілген 
заңдастыру – ол кезде заңдастыру 
үшін аз ғана сома (20%) т�леу к�з-
дел ді. Яғни, �те ыңғайлы болды. 
Қай тару туралы заңда мұндай ың-
ғайлы жағдайлар болмайды. Ерікті 
түрде қайтарған кезде, әрине кәсіп-
орынға салынған салым, инвести-
циялар (егер олар болса) ескеріледі. 
Бірақ барлық басқа факторлар да, 
соның ішінде орындалмаған инвес-

тициялық міндеттемелер, эколо гия-
ның бұзылуы, еңбек қаты нас тары-
ның бұзылуы, алынған артық 
кірістер ескерілетін болады. Соны-
мен қатар жоғарыда айтылғандай, 
заңнамалық бастама ескіру мерзімі-
мен шектелмейді. Егер қаражатты 
жасыру фактілері немесе �зге де 
құқықбұзушылықтар анықталса, 
онда тергеудің барлық тетігі қайта 
іске қосылады. Барлық мән-жайлар 
ескерілетін болады.

ҚАЙТАРЫЛҒАН ҚАРАЖАТ 
ХАЛЫҚ ИГІЛІГІНЕ 

ЖҰМСАЛАДЫ
– Сонда заңсыз активтерді қай-

тару ж1ніндегі уәкілетті органның 
міндетіне не кіреді?

– Активтерді қайтару – ерекше 
жұмыс. Мұнда әртүрлі салалардан, 
оның ішінде азаматтық, қылмыстық 
құқық пен процестен, халықаралық 
заңнамадан, шарттық құқықтан 
арнайы білім қажет. Сондықтан Бас 
прокуратура жанынан мамандан-
дырылған ведомство – Активтерді 
қайтару комитетін құрудың ж�ні 
бар. Оның Ведомствоаралық комис-
сиядан айырмашылығы – расталған 
заңнамалық мәртебесі және білік-
тілігі жоғары мамандардан тұратын 
штаты, оның ішінде жеке сектордан 
– аудиторлар, қаржы аналитиктері, 
ба ғалаушылар, бухгалтерлер, нара-
зы лық беретін заңгерлер, проку-
рорлар болады.

Болашақ уәкілетті органның 
құзыретіне келетін болсақ, оның 
�кілеттіктерінің толық негізі бар. 
Яғни, орган ақпаратты жинау, тал дау 
және мониторинг жүргізумен, ве-
домс твоаралық �зара іс-қимыл және 
активтерді қайтару ж�ніндегі жұ мыс-
ты үйлестірумен, заңсыз активтерді 
іздеу және мемлекетке қайтару сала-
сындағы халықаралық-құқықтық 
ынтымақтастықпен, мем лекет аты-
нан сот талқылаула рына бастама 
жасаумен айналысады. Комитеттің 
міндеті – активтерінің «табиғи» және 
заңды түрде пайда болуына ақылға 
қонымды күмән ту дыратын субъек-
тілерді мұқият анықтау. Бұдан әрі осы 
ақпарат Ак тивтерді қайтару ж�ніндегі 
комис сияға бұл адамдарды арнайы 
тізімге енгізу немесе енгізбеу туралы 
ұсы нысты қарап, тұжырымдау үшін 
берілетін болады.

Тізілімге енгізілген адамдар 
актив терді иемдену к�здерінің заң-
дылығын растайтын декларациялар 
тапсыруға тиіс. Тізілімге енгізу 
активтерді қайтару рәсімінің алдын 
ала кезеңі болып табылады. Осы 
кезеңде адам �з активтерінің пайда 
болуының заңдылығын дәлелдеуге 
құқылы. Мұндай жағдайда адам 

тізілімнен шығарылады. Ұсынылған 
құжаттарды қарау негізінде Комис-
сия алқалы түрде: одан әрі шаралар 
қабылдауды, оның ішінде қамтама-
сыз ету шараларын қабылдауды; 
активтерді ерікті түрде қайтару ту-
ралы келісім жасауды немесе адам-
ды тізілімнен шығаруды ұсыну ж�-
нінде шешім қабылдайды. Дек-
ларант активтердің пайда болуын 
растамаған жағдайда, бұл активтер 
түсініксіз байлық деп танылады 
және заңнамалық тәртіппен тәр-
кіленуге жатады.

Dрі қарай, рәсімге сәйкес Ко-
митет негізсіз байлықты мемлекет 
кірі сіне айналдыру үшін сотқа жү-
гінеді. Сот Комитеттің құқығын 
мо йын  даған жағдайда бұл мүлік 
Арнаулы мемлекеттік қорға бері летін 
болады.

Ақша қазынашылықтағы ар-
найы шотқа түседі деп к�зделіп 
отыр, ал мүлікті (ғимараттар, акция-
лар, кәсіпорындар және т. б.) осы 
мақсаттар үшін Қаржы министрлігі 
жанынан арнайы құрылатын бас-
қарушы компания басқарады.

Басқарушы компания (жалғыз 
құрылтайшысы Үкімет болады) 
Арнайы мемлекеттік қорды толық-
тырып отыру үшін қайтарылған 
активтерді �ткізу функцияларын 
жүзеге асырады. 

– Ал қайтарылған қаражат қалай 
пайдаланылады? 

– Қайтарылған қаражат Қазақ-
стан халқының әл-ауқатын артты-
руға бағытталған әлеуметтік және 
экономикалық жобаларды (халық-
тың әлеуметтік қорғалмаған топ-
тарын қолдау, білім беру мекемелері 
мен басқа да әлеуметтік объектілерді 
салу, ауылдық жерлер мен моноқа-
лаларды орнықты дамыту мақса т-
тарын қамтамасыз етуге бағытталған 
жобалар) қаржыландыру үшін ғана 
пайдаланылады.

– Заңсыз алынған активтерді 
қайтару процесінің ашықтығы қамта-
масыз етіле ме?

– Оның ашық болуын қамтама-
сыз ету мақсатында тұрақты негізде 
жұмыс істейтін комиссия құрылады. 
Оның құрамына қоғам қайрат-
керлері, депутаттар, Үкімет мүше-
лері кіреді. Комиссияға Премьер-
Министр басшылық етеді. Комис-
сия активтерді қайтару ж�ніндегі 
мәселелерді алқалы түрде қарайтын 
болады. Бұл жүргізіліп жатқан 
жұмыстың ашықтығы мен бақыла-
нуын қамтамасыз етеді. Қандай да 
бір уағдаластықтарға немесе құ қық-
бұзушылықтарға жол берілмейді, 
�йткені оның құрамына кіретін 
қатысушылар к�п болғандықтан, 
жасырып қалу мүмкін емес. Бұл 
аза маттық қоғам тарапынан бақы-
лауды қамтамасыз етуге мүмкіндік 
береді.

Комиссияның негізгі функ-
циясы – заңсыз алынған активтерді 
қайтару бойынша ұсыныстар 
әзірлеу. Бұл ұсыныстарды уәкілетті 
орган қарауға міндетті. Егер нақты 
бір адамның активтерінің заңды-
лығына күмән туса, Комиссияның 
ұсынысы бойынша уәкілетті орган 
мұндай адамды тізілімге енгізуі 
мүмкін. Тізілімде субъектілер және 
олардың үлестес адамдары туралы 
мәліметтер болады. Азаматтық 
тәркілеу ж�ніндегі барлық негізгі 
шешімдер комиссия арқылы �теді. 
Активтерді тәркілеу тек сот шешімі 
бойынша ғана жүзеге асырылады. 
Адамдар азаматтық сот ісін жүргізу 
шеңберінде шешімдерге шағымдана 
алады.

Осылайша, активтерді қайтару-
ға қойылатын халықаралық стан-
дарттардың талаптары қарапайым: 
бәрі заңға негізделуі тиіс, тиісті 
процесс болуы керек, сот тарапынан 
бақылау болуға тиіс және қоғам 
үшін ашық болуы қажет.

– >ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
К1ктем ҚАРҚЫН

ҚОҒАМ КҮТКЕН ЗАҢҒА ҚОЛ ҚОЙЫЛДЫ

К�лікке жауапты мемлекеттік 
орган мен отанды� ж�к тасымал дау-
шылар арасында#ы жанжал �ршіп 
барады. Дау шекараны ж�кпен кесіп 
�ту �шін �ажетті р%�саттарды пай-
далан ба#ан жа#дайда кері �айтар ма-
#аны не б�лдіргені �шін �ома�ты айып-
п%л салу туралы бастаманы' айна-
ласында �рбуде. (%зырлы орган б%л 
�адам#а бармасына амалы �ал ма -
#анын ал#а тартады. Ал кәсіп керлер 
+кіметті' б%л шарасы онсыз да титы�-
та#ан �аза�станды� тасы малдаушы-
ларды то�ырау#а %шыра татынын 
айтады. Тайталасты' мәнісі неде? 

РҰҚСАТТАР АЛАЯҚТАРДЫҢ 
ЖЕМСАУЫНА АЙНАЛДЫ

Жүк ағыны мен транзитті дамытудың 
стратегиялық маңызы барын, оның та-
бысы тіпті мұнай түсімінен де асып түсуі 
мүмкін екенін Мемлекет басшысының �зі 
айтып келеді. Бірақ осы жолда қаптаған 
кедергі бар. Мысалы, соңғы жылдары 
отандық жүк тасымалдаушылар мен 
трейдерлер �зге елдерге жүк жеткізуге рұқ-
саттың тапшылығына шағымданып келеді. 
Сала бизнесмендері жаргонында бұл құжат 
«дозвол» аталады.

MR Logistics  директоры Рустам 
Мартасовтың түсіндіруінше, бұған сыртқы 
ахуал да ықпал етіп отыр: Батыс елдері 
Ресей мен Беларуське санкциялар енгізді, 
соның аясында Еуропалық одақ осы екі 
елдің жүк тасымалдаушыларының �з 
аумағына кіруіне қатаң тыйым салды. 
Жұмыссыз отырсын ба, ресейлік және 
беларустік алпауыт к�лік компаниялары 
т�л мемлекеттерінің қуатты қолдауымен 
Еуразиялық одақ аумағында және Қытайға 
жүк жеткізуге қайта бағдарланды. 

Салдарынан, бұл бағыттарда Қа зақстан-
дағы авток�ліктер ағыны шектен тыс артты. 
Бұл бір жағынан ұсыныстың сұраныстан 
асып түсуіне, тиісінше тариф тер мен 
табыстардың күрт құлдырауына соқтырды. 
Екінші жағынан,  «дозволдар дың» 
тапшылығын туындатты. Себебі Кеден 
одағы мен Қытайдың шекаралық �ткізу 
бекеттерінің, теміржол стансалары ның 
�ткізу қабілеті шектеулі. Рұқсаттар да соған 
қарай беріледі.

Бұған басқа проблема жамалды. Ама-
лын білген, қолынан келіп, қонышынан 
баса алған компаниялар шетелдік рұқсат-
тарды тым к�п к�лемде, артығымен алады. 
Бірақ артынан пайдаланбай тастайды. 
К�бісі оларды соған мұқтаждарға сатумен 
айналысады екен. С�йтіп, жасанды тап-
шылық туғызылады.

Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму министрлігі әлеуметтік желілер және 
мессенджерлер арқылы шетелдік рұқсат-
тардың саудасы жолға қойылғанына назар 
аудартты. «Литва, Sзбекстан, Ресей, 
Грузия, Қырғызстан, Түркия, Dзербайжан, 
Украинаға дозволдар. Дмитрий», «Ресейге, 
Литваға, Dзербайжанға және т.б. рұқсаттар 
сатылымда. Салим», «Дозволдар түсті! 
Алмаз» сияқты хабарландырулар жетерлік. 

Министрліктің К�лік комитеті бұл 
жар намаларға тексеру жүргізіпті. Индус-
трия және инфрақұрылымдық даму 
министрлігінің К�лік комитетінің бас 
сарапшысы Күнайым Камиева соның 
соңғысының жай-жапсарын айтып берді. 

«К�лік комитеті алынған және қайта-
рылған шетелдік рұқсаттарға талдау жүр-
гізді. Қорытындысында, мысалы, рұқ-
саттарды қайтармайтын немесе тым аз 
оралтатын 69 компанияны анықтады. Бұл 
ретте сол 69 компанияның бәрі бір тұлға 
атына тіркелген. Яғни, Алмаз Т. деген 
азамат бүкіл ел бойынша 69 компания 
ашып алған. Аталған компаниялар 2022 
жылы 1 217 рұқсат алды, соның ішінде 55 
рұқсатты ғана қайтарды. Компаниялар 11 
�ңірде ашылған: Түркістан, Қарағанды, 
Павлодар, Қостанай, Ақт�бе, Алматы, 
Жетісу, Жамбыл, Батыс Қазақстан об-
лыстары мен Алматы және Шымкент 
қала ларында. Сондай-ақ бірнеше ком-
панияны бір мекенжай бойынша тіркеу 
фактілері әшкереленді. Мысалы, Шым-
кентте 7 компанияның заңды мекенжайы 
бірдей» деген мәлімет келтірді сарапшы. 

Оның дерегінше, жыл сайын дозволды 
сату үшін алатын біркүндік жалған ком-
паниялардың саны �сіп барады. Мысалы, 
2021 жылы 1 038 компания болса, 2022 
жылы 2 359 компанияға дейін артты.

Олардың біразының тіркелген орны 
ретінде бірдей мекенжай к�рсетілген және 
олары жалған болып шықты. Мұндай 

деректер Түркістан, Павлодар, Қостанай, 
Жетісу, Алматы, Жамбыл облыстарында 
анықталды. 

К�лік комитеті рұқсат беру қағида-
ларының талаптарын бұзушылықтарды 
талдау қорытындысында, барлығы 112 
компанияның рұқсатын жойды.

Алайда жойылғаннан кейін бұл ком па-
ниялар қай та ашылып, заңсыз әре кеттерін 
жүзеге асыруды жалғас тырады екен. 

АДАЛ К>СІПКЕРЛЕР 
ЗАРДАП ШЕГУІ МҮМКІН

Алыпсатарлыққа тыйым салу үшін 
Индустрия және ин фра  құрылымдық даму 
министрлігі «Dкімшілік құқықбұзушылық 
туралы Кодекске �згеріс тер мен толық-
тырулар енгізу туралы» заң жобасына бас-
тамашы болды. Құжат алда Мәжіліске 
енгізіледі деп күтіліп отыр. 

Ол бойынша егер отандық тасымал-
даушылар �зі пайдаланбаған шетелдік 
рұқсаттарды уәкілетті органға қайтармаса, 
оны жоғалтып алса, сол сияқты шетелдік 
рұқсаттарды кері қайтару мерзімін бұза 
отырып, оралтса немесе оларды бүлдірсе, 
онда 100 АЕК айыппұл салады. 

Заң жобасының бастапқы нұсқасында 
айыппұл м�лшері 1000 АЕК (3 450 000 теңге) 
к�лемінде ұсынылған болатын. Мұны біле 
сала, к�птеген салалық қауым дастықтар 

мен кәсіпкерлер бұған үдере қарсы шықты. 
Содан заң жобасының биылғы маусым 

айының соңында жарияланған жаңа 
нұсқасында министрлік айыппұл сомасын 
10 есе азайтып, 100 АЕК (345 000 мың тең-
геге) дейін т�мендетті. Dйткенмен, бизнес 
бұған да басылмай тұр. 

«Весттранслайн Казахстан» ЖШС 
басшысы Ирина Гетманцеваның ай-
туынша, бұл норма заңға бағынатын, адал 
кәсіпкерлерге де залалын тигізеді.

«Біз бұған үзілді-кесілді қарсымыз. 
Мұндай жаза әлемде бірде бір елде жоқ. 
К�лік бизнесі – күрделі, жоғары тәуекелді 
бизнес. Шетелдік рұқсаттар халықаралық 
сапардың бүкіл бойында, үнемі к�ліктің 
салонында, жүргізушінің қоластында 
жатады. Бір тасымалға 5-6 бланкке дейін 
та лап етілуі мүмкін. Сол себепті артық алуы-
на тура келеді. Алайда пайдаланыл ма ған 
дозволдардың жолай жоғалу, ұрлану, бү ліну 
қаупі жоғары. Sйткені к�лік жол апа тына 
ұшырауы, тоналуы мүмкін. Sзге мем лекеттің 
құзырлы органдары тартып алуы ықтимал. 
Қасақана емес, асығыс кезде дұрыс 
толтырмаса, қате жіберсе, бланк бүлінген 
болып саналады», – деді Ирина Гетманцева.

Шетелдік рұқсаттарды кешіктіріп 
тапсыру да әдейі жасалмауы мүмкін. Оған 
шекаралардың жабылуы, кедендегі кепте-
ліс тер мен ұзынсонар кезектер, полицияның 

не басқа органның мән-жай анықталғанша 
авток�лікті уақытша ұстап қалуы сияқты 
объективті факторлар түрткі болып жатады 
екен. 

Ендеше Үкімет жоқ жерде қылмысты 
іздемегені, кәсіпкерді жазалай бермегені 
ж�н дейді бизнес.

Қазақстанның Автомобильмен та-
сымал даушылар және экспедиторлар 
одағының (САПЭК) басқарма т�рағасы 
Dсел Садықова да бұл норманы енгізуге 
қарсы екенін жеткізді. Себебі отандық 
кәсіпкерді жазалаудың тағы бір тетігі пайда 
болғалы тұр. 

«Бұл шара адал жүк тасымалдаушы-
лардың қызметіне де кері әсер етеді және 
теріс салдарларға соқтырып, әлеуметтік 
кернеу туғызуы мүмкін. Бұған қоса, ше-
телдік рұқсаттарды қайтармайтындарға, 
жоғалтатындарға, кешіктіріп не бүлдіріп 
қайтаратындарға басқа жаза қарастырыл-
ған: олардың келесі бланкілерді алу коээф-
фициенті т�мендетіледі. Яғни, әлдеқайда 
аз бланк берілуі тиіс. Ал дозволды үшінші 
тұлғаларға табыстау үшін қосарлама жаза 
к�зделеді: 20 АЕК айыппұл түрінде әкім-
шілік жауапқа тартылады және 6 айға 
шетелдік рұқсаттарды алу құқығынан 
айырылады. Сондықтан әкімшілік жаза-
ларды арттыруды басы артық нәрсе деп 
санаймыз», – деді одақ басшысы.

Сарапшының дерегінше, батыстық 
санкцияларды айналып �ту үшін РФ пен 
Беларусь жүк тасушылары, к�лік компа-
ниялары �з автопарктерін Қазақстан 
аумағына к�шіріп алды. Осы мақсатта олар 
елімізде к�з қылып, жаңа автокәсіпорын-
дарын тіркетіп алған. Солар арқылы 
одақтастардың бизнесі Қазақстаннан да 
үлкен к�лемде шетелдік рұқсаттарды алып 
жатыр. Салдарынан, нағыз қазақстандық 
тасымалдаушылар ол рұқсаттан қағылуда. 

Бұлай бара берсе, отандық тасымалдау-
шылар банкрот болып, �з нарығынан 
айырылып қалуы мүмкін. 

Қалай болғанда да, дауласушы жақтарға 
«билер», яғни Парламент т�реші болмақ. 
Заңның қандай күйде және қандай та-
лаптармен қабылданатынын солар шешеді. 
Тек депутаттар Үкіметке бұра тартпай, заң 
жобасын талқылауға тараптардың бәрін, 
соның ішінде отандық тасымалдаушы-
лардың �кілдерін шақыруды ұмытып 
кетпесе болғаны. 

Елдос СЕНБАЙ

ЖҮК ТАСУШЫЛАР НЕГЕ ЖАБЫРҚАДЫ?
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ШАРУАЛАР      
ШАРАСЫЗ

Киіктер санының �суі, олар дың шаруа 
қожалықтарының егін діктеріне, шабындық 
және жайы лымдық жерлеріне жайы луы, 
малға күні қараған ауыл тұр ғындарының 
қысқа қамданып ш�п жинай алмауына, 
егін еккен шаруаларға егінін жинауға және 
к�ктемде егіс егуге алған несие лерін �тей 
алмауына себеп болып отыр. Киік санын 
азайтуға халық қауқарсыз. "йткені Қа-
зақстан 2006 жылғы киіктерді сақтау, 
қалпына келтіру және орнықты пайдалану 
мәселелері ж�ніндегі �зара түсіністік 
туралы Меморан дум мен 1973 жылғы 3 
наурыздағы «құрып кету қаупі т�нген 
жабайы фауна мен флора түрлерімен ха-
лықаралық сауда туралы Конвен ция» 
(СИТЕС) сияқты халықара лық уағдалас-
тыққа қол қойған. Осыған байланысты 
киіктің «жойы  лып бара жатқан жануар» 
деген мәртебесін «коммерциялық пай-
далануға жататын жануар» түріне ауыстыру 
мәселесі қарас ты рылғанымен қандай да бір 
нақ ты іс-шаралар әлі қолға алынбай келеді.

МАЛ АШУЫ – ЖАН АШУЫ
Қазығын батысқа қаққан қа ра ша ха-

лықтың азығын т�рт түлік малдан тапқаны 
баршаға мәлім. Міне, осы ауылдың ырыс-
бере кесі, күн к�ріп отырған тірлігі – мал 
болса, сол малды асырай ал майтындай 
күйде қалған шаруалар күйігі – киік 
болғалы 3 жылдан асып келеді. К�птігі қыр 
қайыс тырған қалың киік шабындыққа 
шалғы салғанша танаптарды тап тап, түк 
қалдырмайтын түрі бар. Шаруалар соңғы 
2-3 жылдан бері дабыл қағып, мал �сіруге 
мүм кіндік қалмай бара жатқанына шағым-
данып келсе де, күрмеуі қиын мәселенің 
шешілер түрі к�рінер емес. 

Қазталов ауданының Қараоба ауылдық 
округіндегі «Қошпан» шаруа қожалығының 
жетекшісі Айдын Сүндетов – �зінің 
фейсбук желісіндегі парақшасында осы 
мәселені жиі к�теріп жүрген ша руаның 
бірі. Ол әлеуметтік желі дегі «киікті атпау 
керек», «б�кен дердің т�рт түліктің жайы-
лымына зияны жоқ» деген пікірлерге: 
«Ша руаларды залым, қатыгез қып к�р-
сетудің қажеті қанша? Шаруа лар: «атып 
қырып тастаңдар» деп жатқан жоқ қой. 
Олар: «санын реттеңдер, не болмаса басқа 
�ңір лерге б�ліңдер. Қалай болғанда да 
жұмыс істеуге мүмкіндік беріңдер деп 
отыр» деп жауап берген. Со ны  мен қатар ол 
�зінің жеке парақ шасына киіктер тіпті, 
жолға шауып шығып, к�ліктерге авария-
лық жағдайлар туғызып жатқан видеолар 
жүктеп апатты жағдай ларды б�ліскен. 

 Жаңақазан ауылдық округі әкімі Сәдуа-
қас Губашев болса, «Жаңақазан ауылдық 
округі бо йынша 70-тен астам шаруа қожа-
лық бар болса, соның 90 пайыздан астамы 
киіктен зардап шегіп отыр», – дейді. 

– Биыл ш�птің шығымы ша малы, 
қуаңшылыққа таяу. Бұрын дары киіктер 
біздің аумаққа қазан айларында келе 
бастайтын. Оған дейін шаруа қожалықтар 
ш�птерін жинап, қысқы қамдарын жасап 
алатын. Ал биыл к�ктем соңынан бастап 
киіктер маңайымызда күн де �ріп жүретін 
болды. Шығымы аз шабындығымызға 
түскен киік тер бар ш�бімізді отап тастады 
десек болады. Бұрындары шаруа қожа-
лықтар �з шабындықтарынан 150-160 орам 
ш�п жинаса, қазір оның саны 40 орамға 
дейін түсіп кетті. Ауылдың қазіргі басты 
мә селесі шаруа қожалықтарды ш�п пен 
қамтамасыз ету болып отыр. Қазір екі 
күннің бірінде шаруа қо жалықтардан 
шағым түсіп жатады. Кеше ғана осы ш�п 
мә селесімен қырлардағы шаруа қожалық-
тарды аралап қайтқа нымда, шаруалардың 
ш�ппен қоса судың да тапшылығын сезіне 
бастағанын байқадым. К�ктем кезінде 

жиналатын мал ішетін сулардың денін 
киік тер таяздап жатқанын к�рдім. Биыл 
2 млн-нан асқан киіктердің мәселесін 
шешпесе, келесі жылы егіздеп т�лдейтін 
түз жануары екі есеге к�бейіп кетпесіне кім 
кепіл, – дейді ауыл әкімі. 

«ПРЕЗИДЕНТТЕН 
К�МЕК СҰРАЙМЫЗ»

Ал «ҚР Ауыл шаруашылығы ардагерлер 
ұйымы» РҚБ «БҚО ауыл шаруашылығы 
ардагерлер ұйымы» қоғамдық бірлестік 
т�рағасы Лавр Хайретдинов бү гінде осы 
мәселеге жіті назар ау дар тып, мәселе 
к�теріп жүрген бел сенділердің бірі. Ол 
қарызға бат қан, берешегі шаш етектен 
шаруа  лардың банкрот болуы жақын екенін, 
осылай бола берсе, шаруалар бұл жерден 
қаша бас тай тын шығар деген күмәнін жа-
сыр мады. «Зардап шеккен шаруа ларға 
ешбір банк т�мен пайызбен несие бермейді, 
техниканы ар занға ұсынбайды. Ш�пті 
сатып алдың-ау, оны тасымалдауға ақ шаң 
кетті-ау деп несиесі ке шіріл мейді, кешірмек 
түгілі про лон га ция жасалмайды. Кейбір 
шаруалар жайылымын қорғау үшін биыл 
мил лиондаған қаржы жұмсап, металл 
бағаналар сатып алған. Осы жанайқайымыз 
жо ғарыға, Мемлекет басшысына жетсе екен 
дейміз», – деген Лавр Рашидұлы Мемлекет 
басшысына шаруалар атынан хат жолда-
ғанын айтты. Хатқа 253 шаруа қожалық 
жетек шісі қол қойған. «Жалға жер ал дық, 
салығын т�леп отырмыз. Оны киік жеп, 
отап кетеді. Сонда бізге не пайда?!» – деп 
күйінеді шаруалар.

ҮКІМЕТ 
ҮНІМІЗДІ ЕСТИ МЕ?!

Киік мәселесінде халық қалау лылары 
да үнсіз қалып отырған жоқ. Жуырда 
Парламент Мәжі лісінің бірмандатты 
депутаты А.Құспан, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшелері С.Имашева, 
Ү.Шапақ, «Ауыл» ха лықтық-демокра-
тиялық па триот тық партиясы фракция-
сының мүшелері С.Егізбаев, А.Зейнуллин 
Премьер-министрге және Ауыл шаруа-
шылығы министрі Е.Қараш�кеевке киік 
мәселесі ж�нінде «КИІК МOСЕЛЕСІ – 
КҮЙІП ТҰРҒАН МOСЕЛЕ» деген та-
қырыппен депутаттық сауал жолдады. 
«Киік санының шамадан тыс еселеп �сіп 
кетуі, бірнеше жылдан бері батыс қа-
зақстандық шаруа қожалық тарына үлкен 
материалдық шы ғындар әкелуде. Биыл бұл 
жағдай �зінің критикалық ең соңғы нүк-
тесіне дейін жеткелі отыр. Ариф метика 
тілімен с�йлесек, жазғы мезгілде әрбір киік 
күніне 6-7 кг ш�пті азық қылады, яғни екі 
миллион киік к�ктем-күз кезінде 100 мың-
дай тонна ш�пті жеп жояды. Сонда шаруа 
қожалықта рының малына не қалады?! 
Және мәселе тек ш�ппен шектелмейді, 
орташа есеппен әр киік күніне 5 литрге 
дейін су ішеді, сонда әр тәу лік сайын 10 
мың тонна су тұты натын 2 миллион киік 
к�к тем-күз аралығында жергілікті су 
ресурстарын 2,4 млн тоннаға сарқиды деген 
с�з. Бұл ауадан алынған сандар емес, 
батыс қа зақстандық ауылшаруашылығы 
мамандарының �зара бірлесіп атқарған 
жұмысының нәтиже сіндегі нақты есеп.

Қазір қоянның жазы қуаңшы лықпен 
басталып жатыр. Осы онсыз да аз ш�пті 
киік жеп бітіруге жақын, сондықтан биыл 
БҚО оңтүстік бағытында орналасқан 5 
ауданның қожалықтары мен мал иелері 
жарытып ш�п шауып, қыс қа мал азығын 
жеткілікті дайын дай алмайтыны анық. 
Олар: Жәнібек, Б�кей ордасы, Жаңа қала, 
Казталов және Ақжайық аудандары. 
Сондықтан алдағы қоянның қысында (2023 
жылдың желтоқсаны – 2024 жылдың 
ақпаны) малға берер дымы жоқ болған-
дықтан, Үкіметтен к�мек болмаса жұт қаупі 
т�ніп тұр», – деген сауал жолдаған халық 

қа лаулылары мәселе оң шешімін тап паған 
жағдайда Батыс Қазақ стан облысы үлкен 
толқулардың ошағына айналу қаупі барын 
да ескертті.
    

ТҰЙЫҚТАН 
ШЫҒАР ЖОЛ ҚАЙСЫ?

Киік мәселесін зерттеп жүр гендердің 
бірі – ғалым, экономист Айтуған Мұқашев. 
Ол тіпті, киіктерді қолға үйретуді қолға 
алып, 70 бас ақб�кеннің лағын жеке 
қожалықта �сіріп те бастаған болатын. 
«Киік мәселесі бүгін туындап отырған 
мәселе емес. Үш жыл бойы шаруалар зар 
қақсап келді. Оған құлақ асқан ешкім 
болмады. Ақыры, міне, жағдай күрделеніп 
кетті. Біздің елімізде киік мәселесі ғылыми 
тұрғыда қарастырылмаған. Бізде тек мүйізі 
үшін қаншама киік босқа қы рылады. Сол 
кезде маған неге біз тек киіктің мүйізін кесіп 
алып, денесін қоқысқа тастаймыз, неге 
киіктің еті мен терісін дұрыс пай даланбасқа 
деген ой келді. Қазіргі таңда киікті союға 
рұқсат жоқ. Сондай-ақ киікті басқа елге 
шығаруға да болмайды. Мысалы шет 
елдердің зообақтарында киіктерді мүлдем 
к�рмейсіз. Біз неге сол шетел зообақтарына 
киік терді сатпаймыз. Біздің елі міздің бренд 
киіктері әлемнің үл кен зообақтарында тұрса 
қан дай жақсы? Біз неге киіктердің еті мен 
терісін ғылыми тұрғыда пай даға асыр-
маймыз?», – дейді Мұқашев.

Сонымен қатар ол «Құзырлы мекемелер 
киіктерді біресе «ату керек» десе, біресе 
«атпау керек» деп жатады. Егер ататын 
болса, онда осы уақытқа дейін киіктерді 
атып сотталған, киіктерді қорғай мын деп 
қаза болған қанша адам дар бар? Ендеше, 
оларға мораль дық �темақы болуы керек 
қой? К�рдіңіз бе, бізде бірізділік жоқ», – 
деп атап �тті ол. 

Со��ы жылдары елімізде 
киіктер шамадан тыс к�бейіп, 

ди�андарды шарасыз к�йге 
т�сіріп жат�аны рас. 

Мы� да �ан киікті� шабуылы 
сал дарынан енді к�ктеп 

шы� �ан егіні т�тастай 
тап талып кеткен ша руа лар 

зар илеп отыр. Алайда 
атал �ан мәселе 

ж�нінде #кімет пен 
Парламентте, 

облыс 
әкімдіктерінде 

талай жиын 
�ткізілгенімен, 

нәтижесі 
болма�ан. 

Экология және та биғи 
ресурстар министр лігіне 
қарасты Жануарлар дү ние сі 
және аңшылық шаруа-
шылық басқар масының 
мәліметінше, ел аумағында 
киіктердің саны 2 мил-
лионға жуық тап қалған. 
Қазіргі уа қытта елімізде 
киіктер дің еті мен терісін 
ғы лыми мақсатта бол маса, 
басқа да мақ саттар үшін 
қолдануға 2024 жылға 
дейін тыйым да салынған. 

Экология және та -
биғи ресурстар  ми -
нистрінің бұй ры ғы мен 
жануарлар дү  ние сін 
қорғау, сақ  тау және 
к�бейту ж�ніндегі �кі-
летті орган ведомс-
твосы қызмет кер лері 
жергілікті атқарушы 

органдар және «Охот зоопром» РМК 
ма ман дан ды рылған ұйымдар егістік 
ал қаптарын киік тердің таптап 
кетуіне жол бер меу үшін к�мек 
к�рсету және ес керту мақсатында 
ар найы штаб та құ рылған еді. 
Ведомство киіктен «к�ресіні к�рген» 
аймақтағы фер мерлерге к�мек беру 
мақсатында «Охотзоопром» инс-
пекторлары мен орман шаруашы-
лығы мамандарынан қосымша 
арнайы экипаждар жол дауға мәжбүр 
болғандарын айтады. Дегенмен 
аймақтардағы жағдайдың ушыққаны 
соншалық, жергілікті шаруалар 
дабыл қағуда.

Ақмола облысында да мәселе 
биыл аса күрделі. Oсіресе, Атбасар, 
Жақсы, Жарқайың, Егіндік�л, 
Цели ноград және Астрахан аудан-
дарында мыңдаған гектар егістік 
алқапты киіктер таптап кеткен. 
Облыс аумағындағы киіктердің 
жалпы саны 2021 жылы шамамен 40 
мың басқа жуықтаса, былтыр 80 
мыңнан асып жығылған. Ал биыл 
�ңірдегі әкімдіктер жүргізген дерек-
тер бойынша киіктердің жалпы 
саны 200 мыңнан асып кеткен. 

Облыстық ауыл шаруашылығы 
басқармасының мәліметінше, �ңір де 
киіктер жайлап кеткен егістік аумағы 
100 мың гектардан асады. Басқарма 
басшылығы одан қанша лықты 
шығын келтірілгенін тап басып айта 
алмады. Былтырғы шы ғын к�лемі 
7,1 миллиард теңгедей болған. 
Ведомс тво алдағы уақытта ко мис-
сиямен тексеріс жүргізіліп, шығын 
к�лемі есептелетінін жет кізді.

– Түйінді жағдайды шешу үшін 
облыс әкімдігі биыл да киіктердің 
санын заңнамалық деңгейде реттеу 
мәселесін шешуге ықпал етуді сұ-
рап, министрліктер мен Үкіметке, 
Пар ламентке хат жіберген еді. Бірақ 
күні бүгінге дейін бұл мәселе басы 
ашық күйінде қалып отыр. "йткені 
киіктер әлі де болса мемлекеттік 
қорғауға алынған. Осыған байланыс-
ты қолда бар мүмкіндікті пайдала-

нып, егістік аймақтардағы шекараны 
шолу, атты және авто-мототехникалы 
шолу шы ларды қолдану, киіктердің 
жолына дыбыстық құрылғылар 
қойып үркітуден басқа амал болмай 
тұр. Шығынға белшесінен батса да, 
фермерлерге мемлекеттен к�к тиын 
к�мек берілмейді. Бұл заңмен де 
қарастырылмаған, – дейді Ақмола 
облысы ауыл шаруашылығы басқар-
масының басшысы Кенеш Oлім-
жанов. 

Естеріңізге салсақ, былтыр егіс-
тік алқаптарын қорғау мақсатында 
Атбасар ауданындағы шаруалар �з 
еріктерімен олардың айналасын 3 
метр тереңдікте қазып тастаған бо-
латын. Аталған іс жануарларды қор-
ғаушылар мен фермерлер арасында 
үлкен дау туғызған. Атбасар ауданы-
ның әкімдігі жергілікті фермерлердің 
бұл әрекетін киіктердің шабуылынан 
былтырдың �зінде шаруалардың 2,5 
миллиард теңге сомасында шығынға 
батқандығымен түсіндірген. Oрі 
жер гілікті деңгейде аталған мәселені 
шешу мүмкін еместігін айтқан. 
Аталған жағдайға қатысты құзырлы 
органдардың тарапынан нақты іс 
жүзінде еш әрекет болмауы қос та-
раптың арасындағы дауды шиеле-
ністіріп жіберген еді. Дегенмен 
күрделі мәселеде орман шаруашы-
лығы және жануарлар дүниесі 
инспекциясы да тиісті шаралардың 
жүргізіліп жатқанын жеткізді. 

Жыл сайын к�ктем уақытында 
инспекция «Охотзоопром» РМК-
мен бірлесіп киіктердің санына 
әуеден санақ жүргізеді. Жыл сайын 
киік т�лдеген кезде оның саны 
бірнеше есеге ұлғаятынын ескерген 
ж�н. Биыл киіктер т�лдегенге дейін-
ақ саны 60 мың бастан асып жы-
ғылған. 10 мамырда киіктердің жап-
пай т�лдеуі басталды. Енді жаңа 
туған киік құралайын қоса алғанда 
�ңірде шамамен 100 мыңға жуық киік 
бар деп шамалауға болады. Экология 
министрінің бұйрығымен киіктердің 
ауыл шаруашылығы жерлерін таптап 
кетуін болдырмау мақсатында жедел 
штаб құрылған. Мұндай штаб киік-
тердің барлық популяциясы бойын-
ша �ңірлік дейгейде де құрылды, – 
дейді Ақмола облысы жануарлар 
дүниесі және орман шаруашылығы 
ау мақтық инспекциясының басшы-
сы Лашынтай Дүйсенов. 

Ведомствоның деректеріне сен-
сек, аймақта киіктер мәселесін 
шешу мақсатында халықаралық 
сарапшылар да тартылыпты. 20-24 
мамыр аралығында олар Қорғалжын 
қорығы мен Батыс Қазақстан 
облысы киіктерінің к�шіп-қону 
аймақтарын аралаған. Сондай-ақ 
Астана қаласында 25-27 мамыр ара-
лығында киіктердің санын реттеу 
мәселесі талқыланған. Экология 
министрлігі Жәңгір хан атындағы 
Батыс Қазақстан агротехникалық 
университетімен бірлесіп, киіктер-
дің санын реттеуде ғылыми зерттеу 
жүргізіп, биологиялық негіздеме алу 
жұмысына кіріскен. 

Сонымен жыл �ткен сайын елдің 
онсыз да құлдырап бара жатқан ауыл 
шаруашылығы саласына елеулі кері 
ықпалын тигізіп жатқан киіктер 
мәселесі күн тәртібінен түспей тұр. 
Бұл орайда ауыл шаруашылығы 
және экология министрліктері 
бірлесіп, киік популяциясын реттеу 
және олардың к�шіп-қонатын 
жерлеріне бейберекет егін салуды 
тоқтату мәсе лесін жылдамырақ 
шеш песе астықты аймақтарда мә-
селе одан сайын ушығатыны айтпаса 
да түсінікті. 

 Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 
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Ежелден киікті киелі са на�ан хал �ымыз осынау т�з жануарын ерекше �астерлеп, т�рлі 
а�ыз-ертегілерге, жыр-дастандар�а ар�ау �ыл�аны жасы рын емес. Кие �он�ан а� б� кендер де 
�аза� дала сына ерекше бауыр бас�ан. Сон ды�тан болар әлем дегі киік терді� 90 пайыздан            
аста  мы – �аза� дала сында. (а за�стан киіктері әдетте Бетпа�дала, #стірт және Орал популяциясы 
болып б� лін генімен, елдегі а�б�кенні� 90 пайыздайы Батыс (аза� стан об лысыны� о�т�стік ��і рін 
мекендейді. Алайда б�л жануар со��ы �ш жылдан бері Батыс ж�ртыны� «бас ауруына» айналып келеді. 
Осы жыл�ы со��ы дерек бо йынша, киік популяциясы 2 миллион�а дейін �скен. Б�л 
был тырмен салыстыр�анда 45,3 пайыз �а к�п. Осы мәсе лемен айналысатын Батыс 
(аза�стан облысы �алым да ры ны� �орытындысы бойын ша Орал ��іріндегі шаруа 
�ожалы�тарына және киік популяциясын са�тау�а о� тай лы киіктер саны 450-500 мы� 
бастан аспауы керек. Б�л дегеніміз – 2023 жылы 2 млн бас�а жететін киік саны �алымдар 
к�рсеткен саннан 4 есе арты� деген с�з.

P.S.
Қазақта амандықтан соң «мал-жан аман 

ба?» сұрайтын ғадеті әлі де бар. Бұл – тіршілігін 
т8рт түлікпен байланыстырған бабалар жолы, 
8мір салты. Малы жұтаған елдің 8зі жұталады. 
Қоян жылының қылышын сүйреткен қытымыр 
қысында батыстық ағайынның мал-жаны аман 
болсын десек, түз жануарының санын реттеуге 
жүйелі жұмыстар атқарылуы кезек күттірмейтін 
мәселе болып тұр. Қыс қамымызды жаз сай-
лайтын уақыт – осы. Еліміздің басты бренді – 
киік болғанымен, басты капиталы – халық 
екенін ұмытпағанымыз ж8н!
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�аза� спортына сранып келген 
және сырттан келіп �осыл�ан легио-
нерлер легі аз емес. �сіресе, фут-
бол, хоккей, баскетбол клубтарынан 
�зге елді! азаматтарын жиі бай�ай-
мыз. Оларды! айлы�тары да мил-
лион дап саналады. Біра� айды 
аспан�а шы�арып, �аза� спортын 
нәтижеге жеткізіп ж%ргендері аз. 
Неге? 

Қазір спортқа легионерлерді тарту еш-
кімге де таңсық емес. Себебі шет мемле-
кеттерден спортшылар шақыру – әлемдік 
спорт саласында қалыптасқан құбылыс. 
Дегенмен біздің елімізде легионерлерге 
к�рсетілетін «құрмет» тым жоғары. Осы 
мәселені бұған дейін Парламент Мәжілі-
сінің бұрынғы депутаты Сәкен Қаныбеков 
те к�терді. Оның пайымынша, жыл сайын 
спорт және дене шынықтыру саласындағы 
уәкілетті орган легионерлерді қысқарту 
бойынша саясатты жүргізеді. Дегенмен 
олардың саны қысқартылмайды.

– Барлық спорт түрлерінде бюджеттік 
шығындарды қайта қараудың уақыты 
келді. Бұқаралық ақпарат құралдарындағы 
соңғы жарияланымдарға сүйене отырып, 
к�птеген Еуропа елдері, сондай-ақ Ресей 
мамандар мен легионерлерден бас тартуды 
қолдады. Осы шешімдердің қабылдануы 
жас спортшылардың ішкі әлеуетін дамыту-
ға мүмкіндік береді, – деді С.Қаныбеков.

Алайда легионерлер саны жыл �ткен 
сайын к�беймесе, азаяр емес. Айталық, 
2021 жылы премьер-лигадағы 370 
футболшының 150-і – легионер болыпты. 
Оған бірінші лигадағы 16 футболшыны 
қосса, барлығы 166 легионер екен. Бұл тек 
футболдағы бізге мәлім легионерлер саны. 
Ал басқа спорт түрлерінде шеттен келген 
ойыншылар қаншама? 

– Шеттен спортшылар шақырғанда 
Роналду мен Мессиді әкеп қойса, бір ж�н. 
Бірақ біздің футболға Молдова деген 
елдердің екінші, үшінші девизионында 
жүрген ешкім танымайтын, ешқандай 
нәтиже к�рсетпейтін жігіттерді әкеледі. 
Олардың арасында күніне 1 млн теңгеге 
дейін табатындар бар, – дейді спорт 
журналисі Аслан Қаженов. 

ҚЫРУАР ҚАРЖЫНЫ 
ҚАЛТАҒА БАСАДЫ

Былтыр «Барыс» хоккей клубының 
ойыншысы Никита Михайлистың жылына 
401 миллион теңге жалақы алатыны белгілі 
болды. Бұл аздай, Линдей Вей деген ше-
телдік ойыншыға бір жылдық шарт пен 481 
миллион теңге ұсынған. Былтыр «Спорт 
қоры» арқылы тек «Барыс» хоккей клубына 

8 млрд теңге б�лінген. Ал ондағы кейбір 
ойыншылардың айлығы 40 млн теңгеден 
асады деген де ақпарат шыққан еді. Aрине, 
мұндай қомақты сома шет елден келген 
легионердің қалтасына түсетіні белгілі. 

– Бір жаманы қазір Ресей, Армиян, 
Беларусь ойыншыларын легионерлерге 
қоспайды. Хоккейде де солай. Осы 
елдердің ойыншылары легионер болып 
есептелмейді және Канада, Америкадан 
үйіп-т�гіп спортшылар әкеледі. Былтыр 
хоккейшілерге ресми 8 млрд теңге б�лінді 
деген ақпарат шықты. Бірақ КХЛ оны 2,5 
млрд деп отыр. Қалған 5,5 млрд қайда 
екенін білмейміз. Ешкім есеп беруді міндет 
деп ойламайды, – дейді Аслан Қаженов. 

Үлкен спортта оның ішінде хоккей, 
фут бол сияқты командалық спорт түр-
леріне сырттан ойыншы шақыру – бүгінгі 
күннің негізгі талаптарының бірі. Легио-
нерлерді шақырмай жақсы команда 
жасақтау мүмкін емес. Eйткені командалық 
спорттың басқа спорт түрлерінен ерек-
шелігі 1-2 ойыншы чемпионаттың тағ-
дырын шеше алмайды. Сондықтан мықты 
клубтың құрамында міндетті түрде легио-
нерлер болады. Ал командамыз к�штен 
қалмай жүре берсе жетеді дейтін болсақ, 
легионерлердің де қажеті жоқ. Қаржысы 
к�п әлемдік деңгейдегі клубтар үшін біз 
айтып жүрген 480 миллион теңге тек 
түстенудің құны болып саналады. Ұлттық 
хоккей лигасында ойнайтын Канада мен 
Американың клубтары легионерлерді 
бізден 10-20 есе к�п ақша т�леп шақырады. 
Сондықтан спорт сарапшысы Несіп 
Жүнісбайұлының айтуынша, елімізде 
кәсіпқой клубтар ең бірінші �зін-�зі 
қаржыландыратын болса ғана шеттен 
спортшылар шақыруы керек.

– Америкадағы клубтар ақшаны �здері 
табады. Ешқашан Канада мен Американың 
үкіметі спорт клубтарын қаржыландыр-
майды. Ал кәсіпқой клубтар қаржыны 

қалай табады? Бірінші клуб ойынды к�руге 
келетін жанкүйерлердің қолдауымен, 
екінші �здері тәрбиелеген ойыншыларды 
сату арқылы, үшінші түрлі жарыстарға 
қатысып жүлде қорларын жеңіп алса, 
т�ртінші жарнама берушілер арқылы ақша 
табады. Мұндай жағдайда кәсіпқой клуб 
қаржысын қайда жұмсаса да �зі біледі. Ал 
Қазақстанның жағдайында спорт клубта-
рының қыруар қаржыға спортшы шақыруы 
– ақымақтық. Себебі біз к�п болса �з 
тобымыздан әрең шығып, ары қарай 
іріктеу кезеңінің 1-2-ойындарда сүрінеміз. 
Құрлықтық хоккей лигасында ойнап 
жатқан командалардың, чемпионаттың 
маңызы анау айтқандай емес. Біздің 
елімізге ол чемпионаттан үлкен абырой да 
келмейді, – дейді спорт сарапшысы. 

Жалпы Қазақстанда �зге елден 
спортшы шақыру үрдісі 90-жылдардан 
бастау алған. Алғашында еліміздің Ауыр 
атлетика федерациясы сырттан легио-
нерлерді алдыруға қатты әуес болатын. 
Eйткені елімізде ең к�п легионерлерді 
шақырып, мәртебелерін к�терген ауыр 
атлетика екен. Федерация құрамына келіп, 
Қазақстан азаматтығын алған Эдуард 
Тюкин, Вячеслав Ершов, Алла Важенина, 
Светлана Подобедова секілді ресейлік 
зілтеміршілердің жетістіктерін атап �туге 
тиіспіз. Одан кейін қытайлық Зүлфия 
Чиншанло мен Мая Манеза да қоржы ны-
мызды майлады. Шетелдік спортшыларды 
тарту арқылы жетістікке қол жеткізген 
Ауыр атлетика федерациясының бұл 
қадамы кейін �зге спорт салаларын да 
дендей бастады. Теннис, күрес, футбол, 
велоспорт сияқты спортта «Қазақстанның 
жаңа азаматтары» к�бейе бастады. Бірақ 
барлық федерацияның қадамы табысты 
болды деп айта алмаймыз. Тіпті қазаққа 
жақын спорт түрі – күрестен де сырттағы-
ларды сынап к�рдік. Қазақтың білекті һәм 
жүректі жігіттері тұрғанда легионерлер 

жастарға үлгі болады деген тым �рескел 
ұстаным екенін ескергендер саусақпен 
санарлық. Легионерлерді шақыртуға құ-
мар лардың айтар уәжі біреу – Қазақстан-
ның халықаралық беделін к�теру, имиджін 
қалыптастыру. Жасанды бедел алып, елге 
абырой бола қоймасын ескергендер тым 
аз. Осылайша, тәуелсіздік алғаннан бері, 
ақша үшін Қазақстан сапында �нер 
к�рсеткен талай спортшылар келіп, кетті. 

ЛЕГИОНЕР ТАРТУ – 
СПОРТТЫ ДАМЫТУ ЕМЕС

Соңғы кездері «Уимблдон» турнирін 
жеңген Елена Рыбакина мен жеңіл атлети-
кадан әлем чемпионатында к�зге түскен 
Нора Джерутоның жұлдызы жарқырады. 
Алайда екі спортшының Қазақстан атынан 
шығып жүргеніне к�п уақыт бола қойған 
жоқ. Олардың жетістігі еліміздегі спорт 
саласының дамуының айқын к�рінісі ме? 
Aлде уақытша нәтиже ме? 

– Мен легионерлерге қарсы екенімді 
бұрыннан айтып келемін. Одан да соларға 
құртып жатқан қаражатты �зіміздің игі-
лігімізге жұмсасақ, к�птеген дарындары-
мызды к�теруге болар еді. Бапкерлердің 
айлығын к�терсек, олар да жақсы жұмыс 
істеуге ынталанар еді. Бүгінде тенниске, 
күреске, ауыр атлетикаға тағы басқа спорт 
түрлеріне легионерлер к�птеп келіп 
жатқаны ешкімге жасырын емес. Бұл үрдіс 
бүгін пайда әпергенімен, аталмыш спорт 
түрлерінің қуанышын ұзаққа созбайтыны 
белгілі. Менің ойымша, легионерлерді 
тарту – спортты дамыту үшін емес, сол 
федерациялардың президенттері �з бедел-
дерін к�теру үшін жасалып жатқан қадам. 
Eйткені легионерлердің жеңісі еліміздің 
атын әлемге шығара алмайды, – дейді 
бапкер Тұрсынғали Еділов. 

Оның айтуынша, осы уақытқа дейін 
«Астана» велокомандасына да, басқа спорт 
түрлеріне де қаншама легионерлер шақыр-

дық. Олардың барлығы бірдей жоғары 
нәтиже к�рсеткен жоқ. Ал бір-екі жарыста 
топ жарғандары келісімшарт аяқталған соң 
�з елдеріне кетеді. Осылайша, қаншама 
қар  жыны желге ұшырдық. Жүгіруден бәрі-
бір Кениядан оза алмаймыз. Eйткені әр 
елдің �зіне ғана тән озық спорт түрлері бар. 

– Сол сияқты біз де �зімізге жақын, 
�зімізде бар спорт түрлерін дамытуымыз 
керек. Легионерлерге т�лейтін қыруар 
қаржыны үнемдеп, �з елімізден де мықты 
бапкерлер мен чемпиондар дайындай 
аламыз. Менің ойымша, қазақ балаларын 
оқытып, чемпион дайындауға әлі де кеш 
емес. Т�л спортшыларымызға қолдау біл-
діріп, Aнұранымызды жүрегімен орындап, 
к�п байрағымызды риясыз к�ңілмен 
мақтана желбіретіп тұрған спортшы ғана 
патриоттық рухымыздың асқақтай түсуіне, 
нығайта түсуіне үлес қосады, – дейді 
бапкер. 

Ұлттық құрамаларға легионер шақыру, 
ішкі біріншіліктегі шетелдік легионерлерді 
жерсіндіру мәселесі қай уақытта да �зек-
тілігін жойған емес. Мұндай үрдіс бүгінде 
барлық спорт түрінде кең етек алған. Қа-
зақстан хоккей құрамасының америкалық, 
канадалық легионерлерге азаматтық 
бергенін отандық спорт жанкүйерлері 
жақсы біледі. Заң бойынша Қазақстанда 
кемінде 5 жыл тұрған, осы елдің суын ішіп, 
ауасын жұтқан азаматтар ғана азаматтық 
ала алады. Бірақ спортта, жалпы, Қазақ-
станда ғана емес, әлемде азаматтықты 
жылдам беру үрдісі қашаннан-ақ бар. 
Алайда күні кеше Ұлттық хоккей құрама-
сында болған Егор Петухов, Антон 
Сагадеев және Алексей Маклюковтің 
Қазақстан азаматтығынан бас тартқанын 
және ұлттық құрамадан шығатыны белгілі 
болды. Құрамаға «жұғымсыз болған» үштік 
Қазақстан азаматтығын алса да, Ресей 
азаматтығынан бас тартпаған. Олар ақыр 
соңында Қазақстан құрамасына қосыл-
мауға шешім қабылдады. Олардың әрекеті 
ел құрамасының дайындығы мен бабында 
болуына нұқсан келтіріп, шығынға батыр-
ғаны анық. Кезінде аттай қалап алдырып, 
бар жағдайын жасаған легионерлер осы-
лайша бір сәтте құрамадан да, азаматтықтан 
да шығамыз деп отыр. 

– Б�теннің жеңісіне малданғанда отан-
дық спорттың сапасы жақсарып кетпейді. 
Легионерлер арқалы уақытша тығырықтан 
ғана шығамыз. Аталмыш тәжірибе елімізге 
ештеңе берген жоқ. Керісінше спорт сала-
сы күннен-күнге құлдырап барады. Талай 
мықты спортшылар мен бапкерлер бар. 
Бірақ олардың еңбегі бағаланбай, келім-
сектердің тасасында қалып келеді. Отыз 
жылда келіп, кеткен легионерлерге қыруар 
қаржы т�лесек те, олардың нәтижелеріне 
ешкім бақылау жасап отырған жоқ, – дейді 
Тұрсынғали Еділов.

Иә, судың да сұрауы бар. Ел бюджеті-
нен б�лінген қыруар ақшаға шақырылған 
легио нерлердің нәтижесіне бақылау 
жасайтын уақыт келді.

'з �анынан жеріп, ту�ан баласын 
та�дырды! тал�ысына салып кете 
беретін ата-аналар к�бейді. (рпа� ал-
дында�ы аманатты аттап, ар-ятты 
мыт �алдыр�андар�а �азіргіні! за!ы 
да �ау�арсыз болып отыр. 'кінішке 
�арай, б%гінгіні! безб%йрек әкелері 
мен жауапкершіліктен жрдай ана-
лары баланы! а�ысын бермеу %шін 
сан т%рлі айла табудан амал �алдыр-
майды. Тіпті, �аш�ын ата-аналарды 
жауапкершілікке тарт�ызып, т%рмеге 
то�ытатын со!�ы т%зетулерді! �зі де 
оларды ж%гендей алмай келеді. 

Соңғы жылдары елімізде «қашқын» ата-
ананың қарызы 14 миллиард теңгеге жеткен. 
Айталық, қазір 16 мың қазақстандықтың 
елден шығуына тыйым салынып, екі мыңнан 
астам адам іздеуде жүр. Олардың қатарында 
әйелдер де бар. Бірі перзенті алдындағы 
борышын �темеу үшін жалақысын жасырса, 
енді бірі баласынан бас тартып, жауапкер-
шіліктен жалтарады. 

ҚАШҚЫН «�КЕ» ЖЕТКІЗБЕЙ ЖҮР
Aділет министрлігінің мәліметіне 

сүйенсек, елімізде 80 мыңнан астам алимент 
алушы бар. Оның к�пшілігі – әйелдер. 
Бүгінде осы жалғызбасты аналар әр есікті 
жағалап, алимент �ндіре алмай, аяқтан тау-
сылуға мәжбүр. Соның �зінде баласы ал-
дын дағы берешекті міндетсінетіндер 
к�бейген. Осыдан он жыл бұрын күйеуімен 
заңды түрде ажырасқан астаналық тұрғын 
Aлия Сүлейменова баланың қаржылық шы-
ғындарын �зі жауып келеді. Себебі  бұрынғы 
күйеуі баласы алдындағы қарызды �з ер-
кімен бергісі жоқ. 

Астана қаласының тұрғыны Ұлбосын да 
– ұлының әкесінен жылдар бойы алимент 
�ндірте алмай сандалғандардың бірі. 

«Шыны керек, бұрынғы күйеуімді 2014 
жылдан 2021 жылға дейін алимент �ндіріп 
алу үшін қудалаймын деп шаршадым. Қы-
зықтың к�кесі сол, шаруашылық қожайыны 
қайын атам күйеуімнің жағдайы жоқ екенін, 
алатын жалақысы мардымсыз екенін айтып 
қол қойған қағазын ұсынған.  Ол жерде 
бұрынғы күйеуімнің шаруашылықта қара-

пайым малшы болып істейтінін және ай-
лығы қыста 30 мың, жазда 50 мың деп ұял-
май жазып берген. Шаруашылық иесі – 
ұлымның атасы қағаздың астына қол 
қойып ты. 2021 жылға дейін �з еркімен 
бірде-бір рет алимент т�леген емес. Негізі 
тұрғылықты жердегі сот орындаушылары 
бұрынғы күйеуімнің тұрмыс жағдайы жақсы 
екенін біледі. Соның �зінде сот орындаушы-
ларын соңынан жүгіртіп жүріп, құжатта 
к�рсетілген ең аз жалақы негізінде есептеп, 
5000 теңгені жүз б�ліп беріп келді. Артынан 
жүгіріп шаршағандықтан, 2021 жылы 
алимент �ндіруден �з еркіммен бас тарттым. 
Заң әлсіз болған соң оның қулығына құрық 
байлау мүмкін болмай кетті», – дейді ол. 

Айтуынша, осы жылдардың ішінде 
жергілікті жердің әкімдігіне де жағдайды 
айтып, сот табалдырығын да сан тоздырған. 
Бірақ сот шешімін орындатуға келгенде 
жеке сот орындаушылары енжарлық таны-
тады екен. Eйткені сот орындаушылары �з 
жерлестері болғандықтан, түбіне дейін 
жеткізбейтінін айтқан Ұлбосын: «Қарызды 
уақытында қайтармауының себебін бұрынғы 
күйеуім «алимент т�лейтінімді білмей қа-
лып пын» деп түсіндірген. Кейін «қарапайым 
малшымын, жағдайым жоқ» деп �з қолымен 
түсініктеме жазыпты» деп отыр. Сол үшін де 
алимент �ндірудің әлегін бір кісідей білетін 
Ұлбосын қазір баласының жалғыз асырау-
шысы �зі болып отыр. 

Ал алматылық Мерекенің бұрынғы 
күйеуі 16 жыл бойы туған қызына бір тиын 
да бермеген. Алимент �ндірту үшін ол да 
әкімдік пен соттың есігін күзетіп, сот орын-
даушыларының соңынан қуып шаршапты. 

«Қызым жасқа толмай жатып алимент 
�ндірту туралы талап-арызымды сот қана-
ғат тандырғанымен, шешімді орындату мүм-
кін болмады. Осы уақытқа дейін бармаған 
жерім, баспаған тауым қалмады. Құзырлы 
орындардың соңынан жүгіріп жүргенде 
жүйкем де жұқарып,  қалтам да тесілді», – 
дейді ол. 

Баласының алдындағы борышын �теу-
ден жалтарған қашқын «әке» әлі күнге дейін 
жалақысын жасырып, �зін жұмыссыз ре-
тінде к�рсетіп келеді екен.

АЛИМЕНТПЕН ЕШКІМ 
АЙНАЛЫСҚЫСЫ ЖОҚ

Бүгінде сот орындаушыларының 
�ндірісінде 305 мыңға жуық атқарушылық 

құжат жатыр. Eңірлер б�лінісіне салсақ, 
Астана мен Алматыда борышкер к�п. Aділет 
министрлігі басқармасының бас сарапшысы 
Мәдина Мұхашеваның айтуынша, сот 
орындаушылары қолдан келгендерін аянып 
қалмайды. Олар заңға сәйкес, барлық 
құжат тарды қарап, қажет болса мемлекеттік 
кірістер органдарымен бірге жұмыс істейді. 
Яғни борышкердің барлық салық аударым-
дарын к�теріп, басынан аяғына дейін толық 
тексеретін к�рінеді. Алайда адвокаттар 
алимент т�леушілер т�лем м�лшерін азайту 
үшін нақты кірістерін әдейі т�мендететін 
кездер жиі кездеседі екен. Мәселен, кей-
біреу лер заңдағы олқылықтарды айналып 
�тіп, борышын �темеудің әртүрлі тәсілдерін 
қолдануға құмар. Мүлік пен бизнесті басқа 
адамдарның атына қайта жаздырып, 
жалақысы т�мен жұмысқа орналасқанын 
айтып ақталып жатады. 

Адвокат Илья Луневтің с�зінше, 
к�бінесе сот орындаушылары алиментпен 
айналысқысы келмейді.  Eйткені алимент 
туралы атқарушылық іс жүргізу мемлекеттен 
т�ленеді және аз м�лшерде б�лінеді. 
Сондықтан сот орындаушылары мардымсыз 
тиын-тебен үшін табаннан таусылып, 

борышкердің соңынан қууға құлшыныс 
танытқысы келмейді. Оның орнына осы 
уақыт ішінде сот орындаушысы қомақты 
соманы �ндіріп алу туралы сот актісін орын-
дап, банк пен заңды тұлғалардың миллион-
даған, тіпті миллиардтаған қаражатын 
қай тартып, үлкен табысқа қол жеткізе 
алатынын жақсы біледі. 

Сондай-ақ заңгер қолданыстағы заң 
тіпті жұмыссыздарға алимент т�леуге 
міндеттейтінін айтып отыр. Бұл бойынша 
борышкер қоғамдық жұмыстарға тартылады. 
Тіпті мүмкін болмаса екі жылға дейін бас 
бостандығынан айырылуы мүмкін. Оған 
сәйкес, борышкерге қылмыстық іс қозғату 
үшін үш ай алимент �темей жүргені туралы 
құжат болса жеткілікті. 

АЖЫРАСПАСА ДА АЛИМЕНТ 
�НДІРУГЕ ҚҰҚЫЛЫ

Былтыр ғана соттар жүзден астам қазақ-
стандықты қылмыстық жауапкершілікке 
тартқан. Бұл туралы жуырда Астана қаласы 
бойынша жеке сот орындаушыларының 
�ңірлік палатасының басшысы Саламат 
Aділбекұлы жеткізіпті. Оның с�зінше, егер 
борышкер бір жыл бұрын айына 500 мың 

теңге табыс таба тұрып, бірақ табысы туралы 
анықтамасында 70 мың теңге алатынын 
к�рсетсе, күмән тудырады. Бұдан кейін сот 
орындаушылары  борышкердің мәліметтерін 
тексеруге бастамашы болуға құқылы. «Біз 
шоттарды тексереміз, шығыстарға қарай-
мыз. Егер алимент т�леуші тұрғын үйді 
жалға алу ақысын т�лей алатын мүмкіндігі 
болса, несиесін �тесе, күніне 10-20 мың 
теңге жұмсаса, демек ол �зінің нақты 
табысын жасырады деген күдік туындайды. 
Мұндай жағдайда біз ақпарат жинаймыз 
және ұсынысты ішкі істер органдарына 
жібереміз. Жеткілікті негіздер болған 
жағдайда оған қылмыстық іс қозғалуы 
мүмкін. Ажырасқаннан кейін ғана алимент 
алуға �тініш беруге болмайды, егер ерлі-
зайыптылардың бірі баланы асырағысы 
келмесе, екіншісі т�лемдерді, тіпті некеде 
болса да, рәсімдей алады. Бұл заңда к�з-
делген», – дейді ол.

Заңға сәйкес, егер ажырасқаннан кейін 
ерлі-зайыптылар арасында алиментті т�леу 
тәртібі және м�лшері туралы келісім қарас-
тырылса, онда іс-жүзінде т�лем келі сімге сай 
келуі керек. Алайда ата-ананың бірі алимент 
т�леуден бас тартса, онда ол ата-ана құқығы-
нан айырылады. Бірақ бұл алимент т�леуден 
босатылады деген с�з емес. Алимент т�леме-
ген қашқын ата-ана ның үстінен ары қарай 
қылмыстық жауап кершілік қарастырылып, 
жеке шоттары бұғатталуы мүмкін. Сол үшін 
заңгерлер алимент уақытында т�ленбесе 
сотқа және сот орындаушыларына шағым-
дану керек тігін алға тартады. Ал алимент 
�ндіруге құ лықсыздық танытқан жағдайда 
сот орын даушысын ауыстыруға болады екен. 
Бұл ғана емес, сот орындаушысының қалай 
жұмыс істеп отырғанын тексеру үшін �тініш 
тол тырып, әрбір атқарған жұмыстарын элек-
трондық почта арқылы  бақылауға да мүм-
кіндік берілген. Егер бұл �тінішке 3 рет 
әрекетсіздік танытса, арызданушы сот 
арқылы сот орындаушының лицензиясынан 
айыруға рұқсат етілген.  

Біздегі заңда арызданушының мүддесі 
бірінші орынға қойылған. Алайда әлгінде 
айтылғандай, борышкерлерге баптардың 
�зін айналып �тетін мүмкіндік те молынан 
қарастырылған. Оның үстіне, бір балаға ең 
т�менгі алимент м�лшері – 20 мыңға да 
жетпейтін қаражат. Бұл қымбатшылық қос 
бүйірден қысқан қазіргі нарықтың зама-
нында баланың ішер асына да жетпейді. 
Сондықтан аналар алимент �ндірем деп 
әлекке түсіп, екі есе шығындалғанша, бала-
сының жалғыз асыраушысы болуға 
амалсыздан бел буады...

ЛЕГИОНЕР ЛЕГІ ТОЛАСТАМАЙ ТҰР

ӘЛЕККЕ САЛҒАН АЛИМЕНТ

К�ктем ҚАРҚЫН

Жадыра МҮСІЛІМ 
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Со��ы жылдары Жамбыл об лы-
сында суицид деректері жиілеп кет-
кені жасырын емес. �сіресе, �з-�зіне 
�ол салу фактілері жас�спірімдер 
арасында к�п. Таразды� �аратай 
Т"рысов к�шесі бойында�ы �"рылысы 
ая�талма�ан нысан ел ішінде «ажал 
айма�ы» атанып кеткен. Олай дейті-
німіз, дәл осы «са�алды» �"ры лыс 
аума�ында �мірін �и�ысы келген жас-
тарды� саны артып барады.

Саятхан САТЫЛҒАН

Ең әуелі аталған нысанның 5-қаба-
тынан секірмек болған студент қызды 
медресе тәрбиеленушісі аман алып қалды. 
Биіктен секіруге бекінген қызды тәртіп 
сақшылары мен оқу орнының басшылары 
райынан қайтара алмағаннан кейін бой-
жеткенмен дін жолындағы азамат тілде-
седі. Абырой болғанда, ол қызды �з-�зіне 
қол салу ойынан қайтарып, ажал тырна-
ғынан құтқарып қалды. 

Арада к�п уақыт �тпей, құрылысы 
аяқталмаған осы нысанда тағы бір 
бойжеткен суицид жасамақ болды. 
Емтиханнан т�мен бал алып қалған қыз 
«шәкіртақыдан қағылатын болдым» деп 
�з-�зіне қол салуға ұмтылған. Ол суицидке 
алдын ала дайындалып, анасына қоштасу 
хатын да қалдырған. Хатты оқыған 
жақындары бойжеткенге іздеу жариялап, 
оны «ажал аймағы» аталған нысанның 
5-қабатынан табады. Мұнда да түсіндіру 
жұмыстарының арқасында қыз аман 
қалады. 

Осы оқиғадан кейін қаланың қақ 
ортасында қаңырап бос тұрған нысанды 
жергілікті полиция қызметінің �кілдері 
қоршауға алып, тәулік бойы кезекшілік 
жүргізген. Алайда бұдан түк шықпай, 2021 
жылдың наурыз айында аталған нысанның 

бесінші қабатынан тағы бір ер азамат 
секіруге әрекет етеді. 29 жастағы қала тұр-
ғыны �зі жұмыс істейтін кәсіпорын бас-
шылығы жұмыс барысында алған жара-
қаты үшін �темақы т�леуден бас тартқаны 
үшін қамығып, �з-�зіне қол салуға 
бекінген. Абырой болғанда оқиға орнына 
учаскелік полицей Данияр Тазабеков дер 
кезінде жетіп, �зінің келісс�з кезіндегі 
шеберлігінің арқасында азаматты райынан 
қайтарды.

Ал биылғы мамыр айында қараусыз 
қалған құрылыс нысанының маңынан 

мектеп оқушысының мәйіті табылды. 
Полиция департаментінің мәліметінше, 
жас �спірім жоғары қабаттан секіріп кет-
кен. 

«Жас�спірімнің Қаратай Тұрысов к�-
ше сінде орналасқан құрылысы аяқтал-
маған ғимараттан секіргені анықталды. 
Осы дерекке қатысты Қылмыстық ко-
декстің 105-бабы 3-б�лігі, яғни кәмелетке 
толмаған адамның �з-�зіне �лтіруге дейін 
жеткізу бойынша сотқа дейінгі тергеу 
амалдары басталды. Сот медициналық 
сараптамалары тағайындалды. ҚР Қыл-

мыс тық кодестік процестің 20-бабына 
сәйкес �зге де мән жайлар жария етуге 
жатпайды», – деп мәлімдеді Жамбыл 
облыстық Полиция департаменті баспас�з 
қызметінің жетекшісі Гүлсара Мұхтар-
құлова. 

Осы оқиғадан кейін жұрт «ажал айма-
ғына» айналған нысанның құрылысын 
меншік иесі не себепті аяқтамай отыр-
ғанын сұрап, жергілікті билік �кілдеріне 
шағымданған. Алайда дәл осы қаңырап 
тұрған бос ғимараттың тылсымымен 
қатар, құпиясы да к�п. Турасын айтсақ, 
нысан кімге тиесілі екенін бүгінге дейін 
ешкім тап басып айта алмады. Бір анығы, 
2014 жылдың 1 тамызында «Береке-5» деп 
аталатын серіктестік нысанды Наталья 
Багданова есімді кісіден сатып алған екен. 
Одан әрі 5 589 шаршы метр жерді алып 
жат қан ғимаратты спорттық сауықтыру 
кешеніне айналдырмақ болған. Алайда 
арада 10 жыл �тсе де, нысан сол қаңыраған 
күйі тұр. Сондай-ақ «Береке-5» ЖШС иесі 
туралы да мәлімет табу қиын. Жерге 
жауапты мамандар ғимарат жекеменшікке 
тиесілі болғандықтан, оның құрылысына 
ара ласа алмайтындықтарын айтып, ақтал-
ған. Алайда Тараз қаласын Ержан Жылқы-
баев басқарып тұрған тұста нысан студент-
тер жатақханасына айналатындығы тура-
лы ақпар тараған-ды. Бірақ бұл жоба да 
толықтай жүзеге аспады. Сол себепті Тараз 
қаласы әкімдігі сәулет және қала құры-
лысы б�ліміне қайырылып, аталған ғима-
рат тың болашақ тағдыры туралы білген 
едік. 

Қазір шаһарда 35 нысан «сақалды» 
құрылыс ретінде танылып отыр. Тоқтап 
қалған құрылысты аяқтау мақсатында 
қолға алынған шаралардың нәтижесінде 
15 ғимарат толықтай салынып бітті. Ал 9 
нысандағы құрылыс қаржылық қиындық-
тарға байланысты толықтай тоқтатылған. 
Олардың ішінде Қаратай Тұрысов к�шесі, 
5 «В» мекенжайы бойынша облыстық 
«Һибатулла Тарази» мешітінің артында 
орналасқан к�пқабатты ғимарат та бар. 
Бірнеше оқыс оқиға болған бұл нысанның 
құрылысын аяғына жеткізу мәселесі ұзақ 
жылдар бойы к�теріліп келсе де, шешімін 
таппаған. Аталған нысанға қатысты 
мәселенің нүктесі жуық арада қойылады.

Сонымен қатар қалған 8 нысанның 
иелеріне де ескертпе хаттары жолданып, 
оларға 2 ай ішінде құрылысты жандан-
дырып, келер жылдың аяғына дейін аяқтау 
туралы талап қойылған екен. Талап орын-
далмаған жағдайда олардың да мәселесі 
сот арқылы шешілмек.

Нұрсұлтан Арқабайұлының айтуынша, 
қалада құзырлы мекемелердің рұқса-
тынсыз құрылыс жүргізетін кәсіпкерлерге 
тоқтам болмай тұрған к�рінеді. Заңға қай-
шы келетінін біле тұра мұндай әрекетке 
бар ған бизнес �кілдеріне қолданылатын 
жаза да қатал болмақ. Мәселен, қазірге 
дейін қала бойынша 49 ғимарат заңсыз 
салынғаны анықталып, 41-нің иелеріне 
6 748 230 теңге к�лемінде айыппұл салын-
ған. 

Gрине, заңға бағынбағандарды жазала-
ған дұрыс. Алайда Қаратай Тұрысов к�ше-
сі бойындағы «сақалды» құрылыс сынды 
нысандарға қатысты батыл шешімдер 
қабылданғаны ж�н. Себебі айыппұл салу 
ар қылы адам �мірін кері қайтара алмай-
мыз. Сондықтан сот шешімімен сүрілмек 
болған нысан иесі тағы сытылып, жолын 
тауып құтылып кетпеуін құзырлы органдар 
қадағалайды деп сенеміз.

Жамбыл облысы 

«АЖАЛ АЙМАҒЫНА» 
АЙНАЛҒАН АЛАҢ

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по 
закупке работ «Строительство промышленной площадки для временного хранения промышленных отходов на 

КС-1»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке работ «Строительство 
промышленной площадки для временного хранения промышленных отходов на КС-1» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке работ «Строительство промышленной площадки для временного хранения промышленных 
отходов на КС-1». (Количество лотов – 1, на общую сумму 30 638 658,00 тенге без учета НДС).

 Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604. 
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией документа, 
удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:30 часов 21 июля 2023 
года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12:30 часов 21 июля 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04. 

Қайта ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «КС-1-де &неркәсіптік 
қалдықтарды уақытша сақтауға арналған &неркәсіптік алаң салу» жұмыстарын сатып алуды &ткізу туралы 

хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС  «КС-1-де �неркәсіптік қалдықтарды уақытша сақтауға арналған �неркәсіптік 
алаң салу» жұмыстарын сатып алудың қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-1-де �неркәсіптік қалдықтарды 
уақытша сақтауға арналған �неркәсіптік алаң салу» жұмыстарын қайта сатып алу бойынша ашық тендер 
�ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 1, жалпы сомасы 30 638 658,00 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын тауарларын мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы 21 шілдеде, сағ. 10:30-ға 
дейін.

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 21  шілдеде, сағ. 12:30-да мына 
мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  
конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-02-04 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по 
закупке товаров «Прочие основные средства (одеяло, покрывало, подушки)»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке товаров «Прочие основные 
средства (одеяло, покрывало, подушки)» несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке товаров «Прочие основные средства (одеяло, покрывало, подушки)». (Количество лотов 
– 13, на общую сумму 61 852 000,00 тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604. 
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией документа, 
удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов 24 июля 2023 
года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:00 часов 24 июля 2023 года по следующему 
адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50. 

Қайта ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «/зге негізгі құралдар 
(одеяло, т&секжапқыш, жастықтар)»  тауарларын сатып алуды &ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Sзге негізгі құралдар (одеяло, т�секжапқыш, жастықтар)» тауарларын сатып 
алудың қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Sзге негізгі құралдар (одеяло, 
т�секжапқыш, жастықтар)»  тауарларын қайта сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды. 
(Лот саны – 13, жалпы сомасы 61 852 000,00 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын тауарларын мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к�рсетілген. 
Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 

109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.
Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түпнұсқасы/

Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет.
Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 

Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы 24 шілдеде, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 24  шілдеде, сағ. 11:00-де мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о проведении закупки работ «Строительство здания для воздушной компрессорной установки 
(ВКУ) на КС-2 «Кереит»» способом открытого тендера 

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке работ «Строительство 
здания для воздушной компрессорной установки (ВКУ) на КС-2 «Кереит»». (Количество лотов – 1, на общую 
сумму 40 059 259,00 тенге без учета НДС).   

Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 28 июля 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 28 июля 2023 года по 

следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен «КС-2 «Керейіт»-те ауа компрессор қондырғысына (АКҚ) арналған ғимарат 
құрылысын салу» жұмыстарын сатып алуды &ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «КС-2 «Керейіт»-те ауа компрессор қондырғысына (АКҚ) арналған ғимарат 
құрылысын салу» жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны 
– 1, жалпы сомасы 40 059 259,00 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын жұмыстарын тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 28 шілдеде, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 28 шілдеде, сағ. 11:00-де мына 

мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 
605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке товаров «Запасные части и комплектующие для электронного 
и электротехнического оборудования (платы, низковольтная аппаратура, информационные накопители, составные части ИТ характера, 
коммутационная аппаратура, шкафы и комплектующие, ПЛК и комплектующие, панель управления и комплектующие)»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке товаров «Запасные части и комплектующие 
для электронного и электротехнического оборудования (платы, низковольтная аппаратура, информационные накопители, 
составные части ИТ характера, коммутационная аппаратура, шкафы и комплектующие, ПЛК и комплектующие, панель управления 
и комплектующие)» несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«Электронды және электр-техникалық жабдық үшін қосалқы б&лшектер мен жинақтаушы бұйымдар (платалар, т&мен вольтты 
аппаратура, ақпараттық жинақтауыштар, АТ сипатты құрамдас б&ліктер, коммутациялық аппаратура, шкафтар және жинақтаушы 

бұйымдар, ПЛК мен жинақтаушы бұйымдар, басқару панелі мен жинақтаушы бұйымдар)» тауарларын сатып алу бойынша қайта 
ашық тендердің нәтижелері туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Электронды және электр-техникалық жабдық үшін қосалқы б�лшектер мен жинақтаушы 
бұйымдар (платалар, т�мен вольтты аппаратура, ақпараттық жинақтауыштар, АТ сипатты құрамдас б�ліктер, коммутациялық 
аппаратура, шкафтар және жинақтаушы бұйымдар, ПЛК мен жинақтаушы бұйымдар, басқару панелі мен жинақтаушы бұйымдар)» 
тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-60 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах открытого тендера по закупке услуг «Техническое 
обслуживание спецтехники»

Признать победителем открытого тендера по закупке услуг «Техническое 
обслуживание спецтехники» тендерную заявку по Лотам №1,2,3,4 ТОО «MKN Ma-
chinery», Республика Казахстан, г. Алматы, Ауэзовский район, улица Кабдолова, 22Б, 
6 этаж, БИН 060940021624.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 
393-04-76.

«Арнайы техникаға техникалық қызмет к&рсету» қызметтерін сатып алу бойынша 
ашық тендердің қорытындылары туралы хабарландыру

Қазақстан Республикасы, Алматы қ., Gуезов ауданы, Қабдолов 22Б к�шесі, 6 
қабат, БСН 060940021624, «MKN Machinery» ЖШС-ның тендерлік �тінімі н�мірі 1, 
2, 3, 4 Лоттар бойынша «Арнайы техникаға техникалық қызмет к�рсету» қызметтерін 
сатып алу бойынша ашық тендердің жеңімпазы болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-76 телефоны арқылы алуға 
болады.
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«Әй, ҚЫЗ, 
КӨЗІҢДІ АШ!»

Астанада америкалы� белгілі жазушы Рейчел Холлисті� «Cirl, 
wash your face» атты мотивациялы� туындысыны� �аза�ша 
н!с�асы  «"й, �ыз, к#зі�ді аш!» атты кітапты� таныстырылымы 
болды. 

ҚАЙМАҒЫ БҰЗЫЛМАҒАН 
ҚОСАҒАШЫМ

Жиында Ат үстіндегі күрестен (ауда-
рыс пақ) дүниежүзілік федерация құ-
рылғаны ресми хабарланды, оның штаб 
пәтері Алматыда орналасқан. Қатысушы 
мемлекет %кілдері дүниежүзілік феде-
рацияның президенті етіп ҚР Аударыс-
пақ федерациясының президенті, Аtasu 
Group компаниясының басшысы Марат 
Жұманды сайлады. 

Съезге қатысқан Ұлттық спорт 
қауым дастығының президенті Исламбек 
Салжанов бұл шараның маңызына тоқ-
талды.

«Еліміздің ұлттық спорт тарихындағы 
айтулы оқиғаның куәсі болып отырмыз. 
Ұлттық ойынымыз – аударыспақты 
әлем дік дәрежеге к%теретін сәт туды. 
Ресей, Қытай, Моңғолия, Қырғызстан, 
4збекстан, Венгрия мемлекеттерімен 
біріге отырып аударыспақ спортын да-
мытамыз, дүниежүзіне танытатын бола-
мыз. Баршаңызға белгілі, келесі жылы 
елімізде V Дүниежүзілік к%шпенділер 
ойын дары %теді. Бұл мәселе Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың жіті 
назарында. Біз – к%шпенділер ұрпа-
ғымыз, бұл шараны %те жоғары деңгейде 
%ткізуіміз керек. Бұл орайда Ұлттық 
спорт қауымдастығы %зіне қарасты 
федерациялармен бірлесе жүйелі жұ-
мысты бастап кетті. Бүгінгі дүниежүзілік 
аударыспақ федерациясының құрылуы 
соның дәлелі деп білемін. Осы орайда 
аталмыш спорттың дамуы мен %ркен-
деуінде тынымсыз еңбек етіп жүрген 
Аударыспақ федерациясының пре-
зиденті Марат Жұман мырзаға ерекше 
алғысымды білдіремін», – деді Исламбек 
Т%леубайұлы.

Ат үстіндегі күрестен дүниежүзілік 
федерацияның жаңа президенті Марат 
Жұман аударыспақ ойынын дәріптейтін 
елдерден келген қонақтарға алғыс 
білдіріп, ұйымның алдағы жоспарымен 
б%лісті. 

«Бүгін баршамыз Алматының т%рінде 
аса маңызды шараға жиналдық. Осы 

айтулы басқосуға дәстүрлі ат спортын 
дәріптейтін елдерден келген %кілдерге, 

сондай-ақ, ҚР Ұлттық спорт қауым дас-
тығына ризашылығымды білді ремін. 
Бүгінгі жиын қазақ елі үшін, ұлттық 
спорт үшін тарихи күн бо лады. 
:лемнің алпауыт бірнеше мемле-
кетімен бірлесіп ат үстіндегі күрестен 
дүниежүзілік федерация құру ар-
қылы ұлттық спортымызды жаһанға 
паш етеміз деген үлкен жоспарымыз 
бар. Бізді алда үлкен жұмыстар күтіп 

тұр. Болашақта федерацияға мүше 
елдермен бірлесе аталмыш 

спорттың дамып, %ркендеуіне 
күш салатын боламыз», – 

деді Марат Қожаханұлы.
Аударыспақ спорты 

қазақтың ұлттық аударыс-
пақ ойынына негізделген. 
Мұндай спорттық ойын-

дар қазіргі таңда тек Қазақ-
стан емес, Орталық Азия, Кавказ %ңірі, 
тіпті, Еуропа елдерінде де танымал. Елі-
мізде де осы спорт түрімен айналысатын 
балуандар жылдан жылға к% бейіп келеді. 
Жиын барысында ауда рыспақтың 
бірыңғай ойын тәртібі бекі тілді. Негізгі 
ережелер қазақтың ұлттық спорты ауда-
рыспақтан алынды. Қазақ стан делега-
циясы ұсынған ертоқымды пайдалану, 

диаметрі 15 метр алаңның м%лшері 
бекітілді. Одан б%лек, спортшылардың 
салмақ дәрежелері қабылданды. Ересек-
тер алты салмақ санаты бойынша жарыс-
қа қатыса алады: 60, 70, 80, 90, 100, 100+ 
келі лер. Жастар ара сын дағы салмақ 
дәрежесінің де алты санаты бекітілді: 50, 
60, 70, 80, 90, 90+. Салмақ категориясын 
енгізу соңғы кезде қалыптасты, мақсаты 
– спортшыларға неғұрлым тең жағдай 
жасау. Ертеде кез келген тілек білдіруші 
салмағына қарамай %з еркімен жарысқа 
қатыса беретін болған. Аударыспақ – 
салт аттылардың бірін-бірі ер үстінен 
аударып алу сайысы. Бұл ойынға қайрат-
күші мол, батыл да т%зімді, шапшаң 
қимылдап, ат құлағында ойнай білетін 
жігіттер қатысады. Ұлттық спорт түрлері 
– халық құн дылығының ажырамас б%-
лігі. Қазақ тың кез келген ойыны ерлікті, 
батыл, %жет, шапшаң, епті қимылдауға, 
тапқыр лық пен табандылыққа, байсалды 
болуға үйретеді. Ата-бабамыздың зама-
нынан келе жатқан бұл ойын жаугершілік 
кезін де найза ұстап, қылыш шабатын 
жауын герге қажетті қасиеттерді қалып-
тас тырған.

Жиында сондай-ақ аударыспақтан 
ал дағы уақытта %тетін жарыстардың күн-
тізбелік жоспары бекітілді. Халықаралық 
ойындарды әділ %ткізу мақсатында 
міндетті түрде VAR (бейнебақылау) 
қойы лу міндеттелді.  Қырғыз Респуб-
ликасының %кілдері жаңа бекітілген 
бірыңғай ойын ережелері бойынша 
алғаш қы әлем чемпионатын осы жылдың 
қыркүйек айында Ыстықк%лде %ткізуді 
ұсынды. Бұл бастаманы қатысушы бар-
лық мемлекет бірауыздан қолдады.

Асыл ТҰМАР
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АударыспақтыАударыспақты

Алматыда Ат үстіндегі күрес (аударыспақ) 
федерациясының бірінші дүниежүзілік съезі өтті. 

Басқосуға Қазақстан, Қырғызстан, Өзбекстан, 
Моңғолия, Ресей, ҚХР, Венгрия мемлекет-

терінің өкілдері қатысты. 

әлем 

Аударыспақ спорты 
қазақтың ұлттық 

аударыс пақ ойынына 
негізделген. Мұндай 

спорттық ойындар қазіргі 
таңда тек Қазақстан 
емес, Орталық Азия, 
Кавказ �ңірі, тіпті, 
Еуропа елдерінде де 

танымал.

Аудармашы Мира Сембайқызы-
ның еңбегімен жарыққа шыққан 
кітап барша әйелдер қауымының 
мәсе лелерін к%тере білген. АҚШ-та 
2019 жылы Рейчел Холлистің «Cirl, 
wash your face» атты мотивациялық 
кітабы ең к%п оқылған үздік үш 
кітаптың бірі болған. Аталған әлемдік 
туындыны ана тілімізде тәржімалаған 
Alqa publishing баспасында жарық 
к%рген.  Америкалық танымал 
қаламгер Рейчел Холлис «:й, қыз, 
к%зіңді аш!» кітабында тіпті, ең 
жақын құрбысына айтуға батылы 
бармайтын құпиялары мен б%ліседі. 
:йелдердің %мірін %з гертіп келген 20 
%тірікті тізіп, олармен күресудің 
жолдарын жеткізеді. 

– Мысалы әйел жұмыс істеп 
жүрсе, қызметте мансап қуып жүрсе, 
оған «сен жақсы ана емессің. Сен 
балаларыңа қарамай жүрсің, сен 
жұмыспен жүрсің. Сенің балаларыңды 
әжесі немесе бала күтуші тәрбиелеп 
жатыр» деген сықылды айыптарды 
жаудырады. Рейчел осы нәрсенің 

%тірік екенін айтады. 4йткені кез-
келген ата-ана ол балаға %зінің ісімен 
үлгі болады, – дейді кітап редакторы 
Баян Хасанова.

Автор кітапта барша оқырманның 
жүрегінен орын алатындай қара-
пайым тілмен ойната білген. Туын-
дының таныстырылымына  зиялы 
қауым %кілдері, БАҚ %кілдері, 
оқырман дар қатысты. :йелдердің 
басым б%лігі – қоғамдағы қатып 
қалған стереотиптердің құрбаны. 
Бала кезінен  «:йел олай істемеуі 
керек», «:йел мынадай болуы керек» 
деген сияқты санасына біраз шек-
теулер қойылып,  шекарада қалып 
қойған. Осылайша, олар %зіндік 
ерекшеліктерін, қарым-қабілеттерін 
аша алмай, стереотиптермен артта 
қалып жатады. Осының кесірінен 
қаншама әйел қауымы %з құқықтары-
мен күресіп келуде. Рейчел Холлис 
«:й, қыз, к%зіңді аш!» кітабында осы 
та қырыптарды жан-жақты аша біл-
ген.

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

Мо�'олияны� (лан-Батыр, 
Налайх, Ховда, Баян-/лгей ай-
ма�тарында жал'ас�ан �аза�-
тар кездесуі Алтай Респуб-
ликасыны� 0оса'аш ауданына 
жетті.

Орыс, алтай, қазақ халықтары-
ның татулықты ту еткен мекенінде 
Отандастар қорының президенті 
Аб зал Сапарбекұлы, Парламент 
депутаттары Ғалиасқар Сарыбаев 
пен Болат Керімбек, сондай-ақ бір 
топ зиялы қауым %кілдерінен құрал-
ған ресми делегацияны Қосағаш 
ауданының әкімі Серікжан Мұрат-
ханұлы мен аудандық мәслихат т%-
ра ғасы Санаш Дидунов шекара 
ше бі нен қарсы алып, Алтай қазақ-
тарының мұрасы сақталған Жаңа 
ауыл елді мекеніне алып барды. 
Делегация мүшелері %ңірдің тұр-
мыс-тіршілігімен танысып, осын-
дағы ұлттық құндылықтар дәріптел-
ген мұражайды аралады.

Алтай Республикасында аумағы 
жағынан ең үлкен және үш бірдей 
елмен шекаралас жатқан Қосағаш 

ауданының халқы қазақы дәстүрі 
мен салтын жақсы сақтаған. Халық-
пен кездесу аудан орталығында 
орналасқан саябақта қарағандылық 
«Тәттімбет» атындағы академиялық 
ұлттық аспаптар оркестрдің салта-
нат ты концертімен жалғасты. 
Қазақ стан тәуелсіздік алғалы бері 
алғаш рет осындай деңгейде қазақ-
ша концерт тыңдаған қосағаштықтар 
ерекше қуанышқа б%леніп, к%з дері-
не жас алды. Атамекеннен алыста 
жатқан Алтай қазақтарының к%ңілі 
марқайып, рухы асқақтап, Қазақ-
станға дұғай сәлемдерін жеткізді. 

Шара соңында аймақ халқының 
бірлігі, қазақ тілін сақтау жолында 
аянбай еңбек етіп жүрген Қос  а-
ғаштағы қазақ мәдени орталығының 
басшысы Арқалық Сұлтанов ҚР 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың Алғыс хатымен  марапатталды. 
Сонымен қатар аудан әкімі Серік-
жан Мұратханұлы мен аудандық 
мәслихат т%рағасы Санаш Дидунов-
қа «Отандастар Қоры» Алғыс хаты 
және «Алғыс» естелік медалі табыс 
етілді.
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